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ZA KRUH IN SLADKOR 

KAKŠNA BO PRIHODNJA ŽETEV? 

Žetev je odvisna od setve, pravi 
star pregovor. Ocene o uspešnosti 
ali neuspešnosti letošnje seetve so 
različne, zato ni mogoče z goto-
vostjo napovedovati, kakšna bo 
žitna letina. Vse preveč površin je 
bilo posejanih ročno, mnogokje 
zemlja še ni bila dovolj strokovno 

pripravljena, tudi gnojenje ni bilo 
povsod ustrezno. Akcija ,,za kruh 
in s l adkor" ' pa je le dala nekaj 
spodbudnih rezultatov. Umetnih 
gnojil ni primanjkovalo nikjer, 
kvalitetnega semena so kmetijske 
zadruge izdak letos več kot prej-
šnja leta, pri kmetijski zadrugi 

Ptuj so že pred dnevi govorili o 
169 tonah, pri KZ Lovrenc so do 
torka izdali okoli 30 ton, čakali pa 
so na novo pošiljko kvalitetnega 
semena, saj je povpraševanje po 
njem veliko. 

V kmetijskem kombinatu Ptuj 
so s potekom setve zadovoljni, od 

planiranih 1.012 so posejali že 
okoli 800 hektarov. Setev v zase-
bnem in družbenem sektorju še 
traja in gotovo bo opravljena na 
večjih površinah kot minula leta, 
če ne to, pa bo opravljena vsaj 
kvalitetno in pravočasno. 
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Pravilno oranje . . . in strokovno opravljena setev — dober pridelek. Foto. 1. kotar 

ZA DRUGI OSČfNSKi SAMOPBiPEVEK 

Družbenopolitična dejavnost na 
področju priprav na referendum za 
podaljšanje občinskega samopris-
pevka za gradnjo šolskega prosto-
ra v ptujski občini je v polnem te-
ku. O tem tečejo predvsem razpra-
ve v krajevnih skupnostih, kjer 
predsedstva krajevnih konferenc 
SZDL predstavljajo krajevne štabe 
za pripravo in izvedbo referendu-
ma. Gospodinjstvom so tudi raz-
delili posebno številko TEDNIKA, 
ki obsega glavno informacijo o 
obračunu sedanjega 5-letnega refe-
rendumskega obdobja in program 
celotne dograditve Centra srednje-
ga usmerjenega izobraževanja v 
Ptuju. 

Odbor za izvedbo referenduma 
za šolski prostor, ki deluje pri 
predsedstvu OK SZDL Ptuj , je na 
svoji drugi seji, v ponedeljek 19. 
oktobra ocenil izvršitev dosedanjih 
nalog, začrtanih in časovno opre-
deljenih v programu priprav ter 
Ugotovil, da so bile naloge v glav-
nem opravljene. Vendar je pred 
nami še vrsta odgovornih in nujnih 
nalog, da bomo opravili vse akti-
vnosti, med katerimi je prav goto-
vo najpomembnejša — množični 
''estanki z delovnimi ljudmi in ob-
iani. Ob tem je treba predvsem 
poudariti, da ne gre za nobeno do-
datno obremenitev, temveč prakti-
čno za podaljšanje sedanjega ob-
činskega samoprispevka in da gre 
izključno za konkretno uresničeva-
nje tistega, kar smo si zapisali v 
družbenem planu občine Ptuj do 
leta 1985, ki smo ga po široki javni 
razpravi tudi samoupravne spreje-
li'. 

Gre torej za dograditev objektov 

pri CSUI, ki so načrtovani za IL A 
in B fazo, za zgraditev osnovne šo-
le pri Lovrencu in prizidka k OS 
Ivana Spolenjaka v Ptuju. Vse to 
bi nas po sedanjih cenah veljalo 
nekaj nad 224 milijonov dinarjev. 
Od republiških interesnih skupno-
sti lahko pričakujemo največ do 30 
odstotkov celotne investicije, vse 
drugo pa moramo zbrati sami iz 
samoprispevka in iz deleža sredstev 
organizacij združenega dela iz do-
hodka. Ta delež pa bo glede na te-
žak materialni položaj našega 
gospodarstva nižji od sedanjega, 
kar je v informaciji tudi obrazlo-
ženo. 

Na podlagi tega je odbor za iz-
vedbo referenduma na ponedelj-
kovi seji sklenil predlagati pred-
sedstvu skupščine občine Ptuj, da 
v predlogu sklepa o razpisu refe-
renduma za drugi občinski samo-
prispevek, ki bo poslan v razpravo 
vsem delegatom in delegacijam za 
zbore skupščine^občine Ptuj , pred-
laga naslednje prispevne stopnje: 

— 1 odstotek od neto osebnega 
dohodka bi prispevali občani, ki 
imajo osebni dohodek iz delovnega 
razmerja; 

— prav tako 1 odstotek bi pri-
spevali starostni, družinski in inva-
lidski upokojenci in sicer tisti, ki 
imajo pokojnino višjo od pokojni-
ne z varstvenim dodatkom; 

— 2 odstotka od čistega dohod-
ka, zmanjšanega za davek bi pri-
spevali občani, ki imajo dohodke 
iz samostojnega opravljanja obrti, 
druge gospodarske dejavnosti ali 
intelektualnih storitev; tisti, ki pla-
čujejo davek v pavšalnem znesku 
pa letno po 500 din; 

— 2 odstotka od katastrskega 
dohodka bi prispevali občani, ki so 
zavezanci prispevka iz dohodka od 
opravljanja kmetijske dejavnosti; 

— občani, ki so na začasnem 
delu v tujini, njihove družine pa 
imajo stalno bivališče na območju 
občine Ptuj , bi po posebni pogod-
bi plačali v enkratnem letnem zne-
sku 1 odstotek od njihovega oseb-
nega dohodka. 

Iz predloga izhaja, da so predla-

gane obremenitve v glavnem enake 
ali realno celo manjše od sedanjih, 
saj tudi gre v bistvu za nadaljeva-
nje začetega dela. 

Velja še pripomniti, da je v 
posebni številki Tednika prikaza-
na tudi III. faza, ki pomeni celoto 
dograditve CSUI in je za občane le 
informacija, njena uresničitev pa 
bo prenešena v naslednje srednje-
ročno obdobje. 
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PROSLAVA 
DNEVA REPUBLIKE 

Pri predsedstvu skupščine občine Ptuj se je sestal odbor za orga-
nizacijo prireditev v počastitev občinskega praznika in Dneva republike. 

Sklenili so. da bo letošnja osrednja proslava Dneva republike v 
soboto 28 novembra ob 18. uri v Centru srednjega usmerjenega izo-
braževanja v Ptuju. Proslava se pripravlja pod geslom: S T I T O M V 
SRCU, ZA D O M O V I N O IN L J U D S T V O TITOVE J U G O S L A V I J E « . 
V osrednjo proslavo pa so vključeni tudi jubileji Zveze komunistov 
35-letnica formiranja prvih ptujskih mladinskih delovnih brigad in 
35-letniča začetka regulacije Pesnice, ki s o j o leta 1946 pričele slovenske 
mladinske delovne brigade. 

Na osrednji proslavi bodo razvili tudi prapor brigadirjev mladin-
skih delovnih brigad, kot trajen simbol mladinskega prostovoljnega dela 
v obnovi in izgradnji samoupravne socialistične Jugoslavije. 

Kulturni program za letošnjo proslavo Dneva republike bodo 
pripravili člani delavsko prosvetnega društva »Svoboda« Ptuj in dijaki 
Centra srednjega usmerjenega izobraževanja. Odbor priporoča, da se 
proslave Dneva republike izvedejo tudi v vseh temeljnih m drugih 
organizacijah združenega dela ter v krajevnih skupnostih, k sodelovanju 
pa naj povabijo šole in kul turno prosvetna društva. 
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Programsko volilne 
konference 

Kot novo obvezno obliko preverjanja delovanja in učinkovitosti 
frontne organizacije — socialistične zveze, smo lani uvedli letne 
programsko volilne konference. V večini krajevnih konferenc so lanske 
konference dosegle namen in dokazale upravičenost odločitve. Letošnje 
bodo potekale v znamenju priprav na skupščinske in delegatske volitve 
prihodnje leto, uresničevanja planskih in stabilizacijskih nalog. 
Pomembno je oceniti vlogo socialistične zveze v sleherni krajevni 
skupnosti in povezanost organizacije z vaškimi odbori, hišnimi in uličnimi 
sveti, skratka kakšna je bila učinkovitost delovanja krajevnih konferenc. 
Programsko volilne konference krajevnih konferenc socialistične zveze 
morajo biti končane do konca novembra. Več o pripravah na 3. strani. 
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KROS DELA 81 

IZJEMEN 
TEKMOVALNI 

IN ORGANIZACIJSKI 
DOSEŽEK 

v nedeljo 18. oktobra so ptujski telesnokulturni in atletski delavci v 
Ptujskih toplicah izredno uspešno izvedli 16. prvenstvo občinskih repre-
zentanc v naši republiki v krosu za pokale Dela. Nastopilo je prek 1500 
tekmovalk in tekmovalcev v 42 občinskih reprezentancah in 14 ekipah na 
prvenstvu ljubljanskega armadnega območja. Ob odlični organizaciji pa 
so se izkazali tudi tekmovalci in tekmovalke ekipe Ptu ja , ki so osvojili iz-
jemno drugo mesto za Tržičem in pred Radovljico. Podrobneje na str. 11! 

1. kotar 

Kros Dela 81 je bil velika in pomembna manifestacUa telesne kulture in 
športa v Sloveniji (foto: I. kotar) 

Priznanja in medalje najboljšim mlajšim mladinkam. Hameršakova (le-
vo) in Šajberjeva (desno) sta veliko prispevali k pokalu Dela za ptujsko eki-
po (foto: I. kotar) 
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PRVIČ BODO IZVOZILI 
TUDI SADJE 

Kmeti jski kombina t Slovenska Bistrica bo letos prvič uresničil 
svoja izvozna pr izadevanja na področju sadjarstva. T a k o bodo izvozili v 
sosednjo Avstrijo 10 vagonov jabolk in 10 vagonov drugih vrst sadja . 

izvoz pa bi bil gotovo Se večji, če sadovnjake in vinogradniške 
površine kombina ta ne bi spomladi zajela močna pozeba. T a j e pridelek 
v sadjars tvu zmanjša la za okoli 40. v vinogradniš tvu pa celo za 50 
iKlstotkov. Ugodnejš i so samo rezultati pri laškem rizlingu in š iponu. 

Pričakujejo, da bodo v d ružbenem sektorju natrgali grozdja za okoli 
60 vagonov za 20 vagonov pa ga bodo odkupil i od zasebnih proizva-
jalcev. Viktor Horvat 

V MISLIH NA 
DEDKA MRAZA 

Občinska zveza prijateljev mlad ine v Ptuju bo že sedmič organizi-
rala eno tno p raznovan je dedka Mraza. V ta namen je že seznanila 
delovne organizaci je in k ra jevne skupnost i , da tudi letos glede na sprejeti 
s amoupravn i sporazum pr ičakuje f inančno udeležbo po 30 d inar jev na 
vsakega zaposlenega. Z zbranimi sredstvi bo kupi la sk romna dari la za 
na jmla jše od dveh do sedmih let. Le-ta j im bo izročil dedek Mraz na 
novoletnih pr iredi tvah, k i j i h bodo organizirale kra jevne skupnosti . 

Čas p r ihoda dedka Mraza in novole tno p raznovan je je za vse otroke 
n e p o z a b n o doživetje , zato smo odrasli dolžni, da izpolnimo ot rokova 
pr ičakovanja . Pri tem mora biti za vsakega otroka enak; prinese na j mu 
enako dari lo. V delovnih organizaci jah bi že morali p reneha l i z internimi 
»dedki Mrazi«, ki so tudi različno »bogati« in ki vnaša jo nerazpoloženje . 
Raje na lož imo d e n a r v koš skupnega dedka Mraza, ki ga bo e n a k o m e r n o 
razdelil med vse otroke. 

Tudi v kra jevnih skupnost ih bi že morali razmišljati o postavitvi 
pravlj ičnih vrtov ozi roma sploh o pr i redi tvah, ki j ih bodo povezali s 
pr ihodi dedka Mraza . 

GG MARIBOR, TOK PTUJ 

V IZVOZ LE 
MANJVREDEN LES 

T e m e l j n a organizaci ja kooperan tov Ptuj, ki de lu je v okviru Goz-
dnega gospodars tva Maribor , že vsa dosedan ja leta izvaža manjše ko-
ličine lesne mase. Plan izvoza za letošnje leto predvideva izvoz lesne 
mase v višini 3 mil i jone dinar jev, to predstavl ja količino 1100 kubičnih 
metrov lesa. V glavnem gre za izvoz v sosednjo Italijo, izvažajo pa 
predvsem man jv reden les cera, bukove hlodovine, pa tudi neka j lesa 
jelše, gabra in podobn ih vrst. 

V devet ih mesecih so uresničili okoli 75 odstotkov letnega plana 
izvoza, računajo , da bodo do konca leta plan celo presegli. 

Uvoz o m e n j e n e temel jne organizaci je kooperantov je v pr imerjavi 
z izvozom neznaten, kot v vsej gozdarski panogi . Uvaža jo le neka j 
gozdarske opreme , k i j e ni mogoče dobit i na d o m a č e m tržišču. 

Količine lesne mase za izvoz predstavl ja le okoli 9 odstotkov 
celoletne blagovne proizvodnje v tej temeljni organizaciji . 

Gozda r j i se zavedajo, da ne more biti cilj naše d ružbe izvoz za vsako 
ceno. P o m e m b n e j e , da na ravno surovino kot je les, p r o d a m o na tuje 
tržišče č imbol j predelano, op lemen i t eno in tako dosegamo mnogo večje 
devizne učinke. Gozdars tvo bo zato tudi vnapre j oskrbovalo predvsem 
d o m a č o lesno predelovalno industr i jo — predvsem žagorsko industr i jo 
in Marles. ki s končnimi proizvodi uspešno nas topa tudi v tujini. 

Na osnovi teh ugotovitev so že sprejeli plan izvoza okroglega lesa 
v p r ihodn jem letu. Izvoz bo celo nekol iko nižji, znašal bo okoli 2.5 
mili jona dinar jev , količinsko pomeni to okoli 900 kubičnih metrov lesa. 
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Spravilo pese 
končano 

v rekordnem času 
Vremena, kakršno je spremljalo letošnja poljska opravila, si lahko le 

želimo. Predvsem velja to za spravilo poljščin, kar je lani potekalo v zelo 
težkih pogojih, na razmočeni, blatni zemlji, ogromne kmetijske površine 
so bile tudi poplavljene. 

Letos dela vreme, če odmislimo spomladansko pozebo, resnično v prid 
kmetovalcem in seveda vsem nam, ki pozorno spremljamo, kaj se dogaja 
v vsakdanji bitki za hrano. 

Spravilo sladkorne pese bo, kot kaže, končano v rekordnem času. Pri 
kmetijski zadrugi Lovrenc je spravilo dejansko že končano, v ptujski 
kmetijski zadrugi so zagotovili, da bodo spravilo zaključili že v tem 
tednu, pri Kmetijskem kombinatu P tu j imajo prav tako dela le še za 
nekaj dni. Velika akcija, kot je spravilo pese s skupno 980 hektarov 
kmetijskih površin in prevoz ogromnih količin sladkorne pese, v ptujski 
občini smo je pridelali okoli 40.000 ton, je po vseh ocenah uspela. 

JB 

K nekaj dni in kombajni se bodo umaknili s poU Foto: I. kotar 

„V LABODU SMO SE DOGOVORILI 
-KAKO BOMO ZAGOTOVILI 

SOCIALNO VARNOST DELAVCEM' 
V razpravah o gradivu za l i l . 

konferenco slovenskih sindikatov 
bodo sodelovali tudi delavci Labo-
da — TOZD Delta v Ptuju , ki 
zaposluje že 550 naših občanov ali 
bolje rečeno občank, ker je v de-
lovni proces vključenih kar 95 od-
stotkov žensk. Za letošnje leto 
ugotavljajo, da so osebni dohodki 
sorazmerni s težavami v tekstilni 
industriji in so za delavce z daljšim 
delovnim stažem okrog 8000 di-
narjev v povprečju, ki ga kažejo 
podatki za letošnjih osem mesecev. 
Zaslužek je seveda odvisen od do-
seženega dohodka tozda, dosega-
nja norm, kvalitete izdelkov posa-
meznikov in tudi od skupinskega 
plana. 

Lizika KUNSTEK — predsednica 
OO sindikata v ptujski Delti pravi: 

,,V okviru Laboda smo se dogo-
vorili za nekatere notranje sistem-
ske rešitve, ki dajejo večjo social-
no varnost delavcem. Tako imamo 
biezplačni topel obrok malice in 
zajtrk ter osvežujoče pijače v vro-
čih poletnih mesecih. Ustrezno 
plačujemo tudi prevoze na delo, ki 
so več kot 100 dinarjev mesečno in 
sicer do 25 kilometrov v eno smer. 
Skrbimo tudi za starejše delavce, 
to jc tiste, ki imajo prek štiride-
setlet in jim je njihova delovna 
spo.sobnost začela počasi pešati. 
Med nami imamo tudi ljudi s tele-
snimi okvarami, ki jim pripada 
posebni dodatek na invalidnost. 
Ta se giblje od 5 do 20 odstotkov, 
odvisno od stopnje invalidnosti. 

Med takoimenovane korektive za 
socialno varnost je potrebno šteti 

Še dodatek za usposabljanje indu-
strijske šivilje. Novi delavci, ki se 
po usposabljanju redno zaposlijo v 
proizvodnji, dobivajo za prvih 
osemnajst mesecev dela dodatek 
cxi 10 do 15 odstotkov. Po poteku 
te dobe pa že morajo doseči nor-
malne delovne učinke. Uvedene 
imamo tudi razne bonifikacije na 
učinke delavk, ki menjavajo izde-
lavo različnih modelov, za delo v 
malih serijah in podobno. 

Veliko skrbi posvečamo tudi 
rekreaciji zaposlenih in njihovih 
družin. Vsako leto organizacijsko 
in finančno pomagamo pri zdrav-
ljenju in okrevanju v najnujnejših 
primerih. Poleg tega skrbimo tudi 
za redno desetdnevno letovanje 
oziroma tabor za otroke naših de-

lavcev, ki jim je taka pomoč naj, 
bolj potrebna. Skrbimo tudi 
ustrezno reševanje stanovanjskih 
problemov — skratka tudi v bodo-
Če si bomo prizadevali, da obdrži, 
mo vse te oblike pomoči, seveda le 
v takšnih okvirih kot jih bo naj 
dohodek dopuščal. Predvsem p̂  
smo si v našem planu razvoja 
naslednje srednjeročno obdobje 
zadali za nalogo, da bomo investi-
cije usmerjali v modernizacijo 
strojne opreme in s tem v izboljša-
nje pogojev dela. S približevanjem 
osebnih dohodkov tistim, ki so 
realno postavljeni v ostalih indu-
strijskih panogah, pa bomo skrbeli 
za izboljšanje standarda zapcsle-
nih delavcev." 

mš 

INDUSTRIJSKO GASILSKO DRUŠTVO TGA KIDRIČEVO 

VSO POZORNOST POŽARNEMU VARSTVU 
Industrijsko gasilsko društvo 

TGA Kidričevo je bilo ustanovlje-
no leta 1947. Takrat je bilo le malo 
članov. Z razvojem tovarne pa je 
raslo tudi gasilsko društvo, ki sodi 
dandanes med najbolje opremljena 
v ptujski občini, čeprav ima le 30 
članov. Predsednik tega društva je 
Ferdo Supančič, ki nam je uvodo-
ma povedal: 

,,Od tridesetih članov je šest 
poklicnih gasilcev, štirje pa so 

častni člani. Gasilsko tehnična 
oprema je pri nas dobra, saj smo 
poleg GD Ptuj drugo najbolje 
opremljeno gasilsko društvo v ok-
viru občinske gasilske zveze Ptuj . 
S svojo dejavnostjo pokrivamo ra-
zen tovarne še okoliš Kidričevega, 
KS Kidričevo in seveda ostale 
bližje vasi, če nas p)okličejo na po-
moč. Glavna dolžnost pa nam je 
seveda pokrivati požarno varnost v 
T G A . " 

Vaše društvo je znano tudi po 
udeležbah na raznih gasilskih tek-
movanjih in srečanjih. Ali ste pri 
tem dosegli dobre rezultate? 

,,Ce sežem v spomin nekaj let 
nazaj, potem moram omeniti naše 
sodelovanje na republiškem prven-
stvu v Velenju, kjer je naša deseti-
na prejela srebrne značke. Drugače 
pa redno sodelujemo z občinsko 
gasilsko zvezo Ptuj in se udele-
žujemo vseh večjih ali pomemb-

nejših gasilskih tekmovanj. Tudi v 
okviru civilne zaščite smo precej 
aktivni." 

S katerimi od sorodnih društev 
pa najtesneje sodelujete? 

,,Težko je reči, saj sodelujemo z 
vsemi večjimi industrijskimi GD že 
več let. Tesno sodelujemo pred-
vsem z gasilci iz Impola, Ruš, 
Ravenske železarne in seveda z na-
šimi prijatelji iz sosednje Avstrije. 
2e več kot 12 let tesno sodelujemo 

z gasilskim društvom iz Keflacha v 
Spodnji Štajerski." 

In kadar gre zares, kje imate naj-
več dela? 

. ,,Največkrat pride do požarov v 
tovarni in sicer v TOZD Livarna, 
kjer so indukcijske peči, razni livni 
stroji in podobno. Tam je največja 
možnost izliva aluminija, obstaja-
jo pa seveda še druge nevarnosti. 
Razen tega pa se odzovemo vsake-

mu klicu na pomoč od zunaj, saj 
imamo izurjene in sposobne gasil-
ce, ki so v stalni pripravljenosti." 

Na vratih vaše pisarne piše 
Požarna varnost. Ali imate stalno 
dežurno službo? , ,Da, dežuramo 
noč in dan, saj imamo šest poklic-
nih gasilcev, ki so v stalnem turnu-
su. Smo v stalni zvezi z vsemi 
obrati in z alarmnim sistemom. Na 
klic sirene v tovarni in naselju Kid-
ričevo prihitijo naši gasilci v nekaj 

minutah, zato smo v akcijah dokaj 
uspešni. Skratka, mislim, da smo v 
TGA zmeraj posvečali požarni 
varnosti dovolj pozornosti in to se 
nam tudi obrestuje ." 

Kot smo v Tedniku že poročali, 
so ob tednu požarne varnosti, ki 
letos poteka od ponedeljka 19. do 
nedelje 25. oktobra pod geslom 
,,varnost pred požarom — naša 
vsakdanja na loga" , gasilci iz TGA 
pripravili s požarno skupnostjo 

občine Ptuj in sodelujočimi GD 
zelo zahtevno praktično reševalno 
vajo, ki je v celoti uspela. Tudi to 
je dokaz več, da v TGA zares 
skrbijo za požarno varnost.To pa 
je seveda tudi dolžnost nas vseh, 
vsakega posameznika, kajti vse 
preveč je požarov, ki zahtevajo 
ogromno škodo — tega pa si dan-
danes nihče ne želi. 

M. Ozmec 

Ferdo Supančič, predsednik industrijskega GD v TGA. Gasilci iz TGA s svojim vozilom v akciji gašenja. 

24. oktober -
Dan OZN 

Ustanovitev organizacije združenih narodov predstavlja veličastno 
zmago najbolj občutenih idealov in upov človeštva, predstavlja in pomeni 
vir upanja z.a njegov socialni, ekonomski, kulturni in občečloveški napre-
dek. Te besede bomo v dneh praznovanja OZN velikokrat ponovili in vsa-
kokrat bodo dajale nov navdih za reševanje številnih problemov sodobnega 
sveta. Pokojni tovariš Tito je vedno in povsod poudarjal , da moramo vlo-
žiti vse napore, da bi s svojim delom prispevali k uspešnemu reševanju 
kompleksnih in raznovrstnih vprašanj, s katerimi se srečujejo narodi, naro-
dnosti in zemlje in postaviti temelje boljšemu svetu, v katerem bo mladina 
današnjega in jutrišnjega dne imela možnost, da raste in se razvija v 
svobodi in dostojanstvu. Ti ideali pozivajo v.so mladino sveta, da spoštuje 
deklaracijo o širjenju idealov miru med mladino, o medsebojnem 
razumevanju in spoštovanju v prepričanju, da mladina po vsem svetu želi 
mir, pravico in svobodo. 

Generacija, rojena ob koncu 2. svetovne vojne in po njej je bila rojena 
na pragu jedrske vojne. Pred to generacijo sta dve poti: pot vojne ali pot 
miru. Vprašati je treba, v čigavih rokah je znanost, kdo z n jo upravlja, kdo 
jo izkorišča in v kakšne namene? Znanost mora biti internacionalna, saj 
vanjo prispevajo vsa ljudstva in narodi. 

Ljudje žele mir, svet brez vojne, nasilja in izkoriščanja, moti jih 
kopičenje orožja in oboroževanje, porajanje novih žarišč vojne in nape-
tosti, novi spopadi in nasilja. Vedo, da gre oboroževanje na račun revščine 
v številnih deželah, za krivice in teptanje človekovih pravic. 

Srečni in ponosni smo, ker živimo v domovini svobode, napredka, 
sreče, miru, razumevanja in enakopravnosti v domovini, kjer se gradi 
socialistična, samoupravna družba. Ponosni smo na tvorca njene 
neodvisnosti, očeta neuvrščenosti, našega pokojnega predsednika Tita, na 
državnika, ki je socialistični federativni samoupravni Jugoslaviji dal 
dostojno mesto v svetovnem parlamentu v organizacijah združenih naro-
dov. 

In če ob koncu izrazimo željo, da se vsi spomnite na ta dan, na 24. 
oktober, ki ga proslavlja ves napredni in svobodoljubni svet, vsa napredna 
mladina in ki mlademu človeku vliva upanje v boljšo prihodnost, potem se 
spomnimo tudi vseh tistih otrok, mladine in odraslih, ki svobode in miru še 
nimajo, ki še trpe in so lačni, prezirani in pozabljeni, spomnimo se vseh in z 
dejanji, ne samo z besedo pomagajmo, saj to od nas zahteva naša vest in 
njihov klic. 

Za mir in enakopravno sodelo' a r j e med narodi! 

Ĵ  V PTUJSKf PERUTNINI 

Kljub manjšim težavam 
dobri rezultati 

V Mesokombina tu Perutn ina Ptuj beležijo po svojih devetmeseč-
nih rezultatih vrednostno in no fizičnem obsegu doseženo plansko 
proizvodnjo. Kot n a m je povedal pomočnik glavnega di rektor ja Mila" 
Longhino. teče pro izvodnja povsem normalno , čeprav so v Perutnin' 
imeli v začetku leta m a n j š o navari jo. k i j e povzročila določen izpaa 
.Med letom pa se j e situacija normalizirala in tako pr ičakuje jo ob 
koncu leta v celoti realiziran plan proizvodnje . Tudi vrednos tno Ĵ  
nekoliko boljše kot v začetku leta. V maju so n a m r e č dobili nove cen̂ ^ 
in kompenzac i je za izredno visok porast surovinske baze. ki j o uporab-
l jajo v svoji proizvodnj i . G r e predvsem za koruzo in ostale surovine. 

Pri uvrščanju P P p r o i z v o d o v na b l ižn jevzhodno tržišče, predvseni 
p roda je dan starih piščancev in perutninskega mesa v Iran. se v zad-
njem času pora ja jo določene težave. V letu 1982 se bo iztekla triletna 
pogodba . DO.kateri bi morali tudi v letu 1981 prodat i v Iran večj^ 
število enodnevnih piščancev. ?.al pa j e vojna, k i j e izbruhnila septetri' 
bra lani. skoraj povsem onemogoči la to proda jo . Prav zaradi tegii 
beležijo izvozu določen izpad, k i p a ga poskuša jo nadomest i t i z vea*^ 
p roda jo perutn inskega mesa v države Bližnjega vzhoda. Kl jub izpadjj 
p roda j e vef kot 7 mili jonov dan starih piščancev, bodo. po pogodbati 
sodeč, lahko izpad izvoza nadomesti l i s p roda jo mesa. 

Letos so imeli v p rogramu večje investicije z n a m e n o m , da b i / 
sedanjem srednjeročnem obdob ju obdobju o b č u t n o povečali proiZ' 
vodnjo . k i j e v glavnem n a m e n j e n a izvozu. Vendar so vse večje invesi'" 
cije ustavili. T a l o sta v teku le dve večji, ki pa sta prenešeni iz prejšnji ' 
ga leta. G r e za izgradnjo nove hale za T O Z D Tiskarna in gradnji' 
f a rme starih staršev v Starošincih. 

Tudi na področju stabilizacijskih pr izadevanj so v PP storili vŝ ; 
kar se da. Vsaj tako za t r ju je jo . Lotili so se s prave strani, predvsem^ 
področja racionalizacije proizvodnje . Rezultati so že občutni , saj^ ' ' 
dosegli precej.šnje znizanje rejnih tfni in s tem nepos redno tudi znižf 
nje po rabe krme. Sicer pa je znano, da so v Perutnini že v prejšnj!"^ 
letih posvečali vso pozornost zniževanja stroškov. Pri tem belezi.l^ 
dobre rezultate. ., 

Ker je Perutnina v fazi vzreje piščancev v več kot 80 (.xistotki" 
iidvisna od svojih kis.iperantiA. j im posveča jo vedno večjo pozorno^ 
Ta poznrniist pa da je i/ leta \ leto boljše rezultate. Letos so z deloijl 
koiiperantov še posebej zadovoljni . Sicer pa rezul tatom sledila tU" 
nagriiio^ania. . . 

Ža': pa so v PP ' e p remalo storili na področju nagra jevan ja r 
delu. tv- naloga o ' "; tuui šc n^iprci. 

M.Ozme^ 
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KRITIČNO O DELU DELEGACIJ 
V PRETEKLEM OBDOBJU 

Na p o b u d o obč inske konfe rence S Z D L v 
ptuju j e bil pred nedavn im po->vet članov 
predsedstev s a m o u p r a v n i h interesnih skup-
nosti d ružben ih dejavnost i , na katerem so 
celotno razpravo nameni l i p r ip ravam na 
volitve v letu 1982. V uvodni besedi jc pred-
sednica OK S Z D L Marica Faj tova prisotnim 
spregovorila o dosedan j ih pr ipravah na 
volitve in pri tem opozori la funkc iona r j e 
samoupravnih interesnih skupnost i , da bo 
potrebno temelj i lo analizirat i dosedan je delo 
delegatov in delegacij , uspehe in neuspehe , ki 
smo j ih o b tem beležili, da se nam že ustal jene 
napake ne b o d o ponavl ja le še v t re t jem 
niandatu delegatskih skupščin. O b tem je že 
sedaj po t r ebno razmišljati o sestavi samih 
skupščin, da bi l ahko v p r ihodn je zagotovili še 
boljšo vsebino dela delegatov, ne le n j ihovo 
fizično prisotnost . Čeprav kadrovske pr iprave 
/e tečejo v kra jevnih skupnost ih in zd ruženem 
delu, bo tudi v posameznih interesnih skup-
nostih po t r ebno razmišljal i o l judeh, ki so 
voljni delati na ustreznih področj ih in prevze-
mati tudi del odgovornost i za nas lednje 
manda tno obdob je , ki bo za nekatere dve, za 
nekatere pa štiri leta. O b ugotovitvi, da nam 
okrog dve tretj ini ljudi dela že d rugo m a n d a t -
no obdob je , b o m o moral i p r ip ravam posvetili 
še večjo skrb. Eviden t i ran je mora biti v tem 
mesecu končano , da b o m o lahko p ravočasno 
začeli s fazo kand id i r an ja . Prve kandidac i j ske 
konference b o d o že v d e c e m b r u in takrat ne 

bo vcO možnc)>ti s p r e m i n j a n j a niti evident i ra-
nja novih kandida tov . 

Na posvetu so predstavniki O K S Z D L Ptuj 
p o d i o b n e j e spregovoril i tudi o dosedan j ih 
ro/ul la l ih ev ident i ran ja v kra jevnih skupno-
stih in zd ruženem delu in pri tem ugotovili, da 
sicer akcija teče, venda r z vsem le ne m o r e m o 
bili zadovoljni . Vse to pa pomeni , da bo 
po t rebno delo pospešili in zagotoviti tudi 
ustrezno s t ruk turo bodočih delegatov, v kateri 
ne s m e m o pozabil i na ženske in mlade, na 
ustrezno razmer je v s t rokovni izobrazbi, 
ev ident i ranje delegatov v vrste Z K S in na 
druge naloge, ki se n a m zdijo včasih sila 
n e p o m e m b n e , lahko pa so odločujoče pri 
n a d a l j n j e m delu. 

Kol vemo. m a n d a t i za delegacije niso 
sp remen jen i in t r a j a jo štiri leta. prav tako za 
us t rezne odbore , svete in komisije, m a n d a t 
predsednikov, p o d p r e d s e d n i k o v zborov in 
skupščin pa bo vnapre j le dve leti z možnos t jo 
e n k r a t n e ponovi tve, če so upoštevani vsi ostali 

V razpravi smo na to slišali precej kritičnih 
p r i p o m b na dosedan je aktivnosti v delegaci-
j ah in tudi to. da bo p o t r e b n o delo le-leh 
ocenili tudi v drugih s t ruk turah , ne le v samih 
interesnih skupnost ih , ki so p o d o b n e analize 
že pr ipravl ja le . Vsi ugo tav l j amo, da so skup-
ščine preštevilne — so menil i razpravljalci . 
r avno tako pa tudi, da številčnost ne more biti 
ed ino načelo demokra t ičnos t i , saj je kvaliteta 

dela lista, ki j e na jbo l j p o m e m b n a , le redko 
pa se zgodi, d a j e na skupščini več kol štiride-
set delegatov. 

Razpravljalci so se na tem posvetu do takni -
li ,še n e n e h n e g a kri t iziranja tako imenovan ih 
>>sisov«. kar bi lahko pomeni lo , da j e biti 
funkc iona r v njih prej s ramota kot pa čast. S 
takim nač inom o b r a v n a v a n j a dela samo-
upravnih interesnih skupnost i b o m o morali 
končati , ko pa na drugi strani ugotav l jamo, da 
je bil nare jen v minul ih osmih letih velik 
premik napre j na vseh področj ih d ružben ih 
dejavnost i in to n . s lučajno. Tudi ko krit ično 
o c e n j u j e m o delo tega ali onega posameznika , 
temel jn ih in drugih organizaci j združenega 
dela, aktivnosti v kra jevnih skupnost ih in 
n e n a z a d n j e v SIS — smo velikokrat preveč 
splošni, ker so med nami tudi taki. ki so vse 
svoje naloge opravl jal i vestno in s p ravo mero 
odgovornost i . Prav zato ne gre metat i vsega v 
en koš. 

N a seji j e bil sprejet nekak dogovor , da bo 
vsak opravil ob račun svojega dela . tudi v 
s a m o u p r a v n i h interesnih skupnost ih , kar na j 
bo nekako končno poroči lo o tem — kaj smo 
naredili v minul ih štirih letih, kje s e j e zatak-
nilo in kaj storili, da b o m o v nas l edn jem 
m a n d a t u delali še bolje, bolj zavzeto in z 
večjo odgovornos t jo vseh in s lehernega posa-
meznika . 

mš 

BRATSTV0-EN0TN0ST~S0LIDARN0ST~KRAPHyA'81 

USPEŠEN PREIZKUS PRIPRAVLJENOSTI 
CIVILNE ZAŠČITE 

V Krapini so poveljniki in načel-
niki občinskih štabov civilne zaščite 
občin Cakovec, Koprinica, Krapi-
na, Lendava, Maribor, Murska So-
bota, Ormož, Pregrada, P tu j , Slo-
venska Bistrica in Varaždin, ocenili 
potek strokovnih priprav in izvedbe 
V. medrepubliške združene prakti-
čno reševalne vaje enot ter štabov 
civilne zaščite bratskih občin SR 
Hrvatske in SR Slovenije, ki se je 
izvajala pod geslom: ,,Bratstvo-
enotnost-solidarnost-Krapina ' 81" . 

Razprava o analizi vaje je bila 
poglobljena in kritična, kar doka-
zuje, da vlada na tem področju 
medrepubliškega sodelovanja veli-
ka zavzetost in odgovornost vseh 
sodelujočih občinskih štabov ter 
specializiranih enot civilne zaščite. 

Cilj vaje je bil, da se praktično in 
skupno oceni pripravljenost ter 
strokovna izurjenost enot in štabov 
civilne zaščite ter materialno tehni-
čna opremljenost za nudenje zašči-
te, reševanja ljudi in materialnih 
dobrin v primeru vojne oziroma ob 
naravnih ter drugih hudih nesre-
čah. Vsi sodelujoči so na vaji vložili 
maksimalne napore za uspešno 
izvedbo obsežnih, zahtevnih in za-
pletenih nalog zaščite in reševanja. 
Izvajalci vaje so načrtovane naloge 
izvrševali zelo strokovno ter z ob-
čutkom odgovornosti in dosledno-

sti, kar pot r ju je tudi ugotovitev, da 
na vaji ni prišlo do nobenih po-
škodb. Vaja je poleg strokovnega 
imela zelo velik politični pomen in 

je dragocen prispevek k širjenju in 
utr jevanju bratstva, enotnosti, pri-
jateljstva in socialistične solidarno-
sti med našimi narodi ter narodno-
stmi. V vaji je aktivno sodelovalo 
673 izvajalcev, od tega 463 pripad-
nikov civilne zaščite iz navedenih 
bratskih občin SR Hrvatske in SR 
Slovenije. 

Vaja je doprinesla mnogo novih 
dragocenih spoznanj, hkrati pa 
tudi nakazala nove naloge. V 
p r i h o d n j e m letu b o VI . 

medrepubliška vaja civilne zaščite v 
eni izmed sodelujočih občin v SR 
Sloveniji. Prišli so tudi do spozna-
nja, da je potrebno v bodoče v izva-
janje ukrepov samozaščite vključiti 
vse prebivalstvo tiste krajevne 
skupnosti, na območju- katere se 
vaja izvaja, kot je to že bil prakti-
čen primer leta 1978 v krajevni 

skupnosti Jože Potrč v P tu ju . 
Občina Varaždin bo organizator 
posvetovanja o radiološki, biološki 
in kemični zaščiti, občini Maribor 
in P t u j pa o naravnih nesrečah, kot 
sta potres in poplave. 

Udeleženci delovnega sestanka 
so izrekli priznanje občinskemu 
štabu civilne zaščite in občini 
Krapina za zelo skrbno in uspešno 
izvedbo vseh priprav, kar je dopri-
neslo pomemben delež k uspešni 
realizaciji celotnega načrta vaje. 
Skupščina in Štab civilne zaščite 
občine Krapina sta podelila prizna-
n je v ob l ik i l i s t ine vsem 
sodelujočim občinskim štabom 
civilne zaščite, hkrati pa tudi izrek-
la javno zahvalo in priznanje vsem 
aktivnim udeležencem na vaji. 

Medrepubliška vaja enot in šta-
bov civilne zaščite v Krapini je bila 
za vse nas praktična šola, veliko 
smo se naučili novega, spoznali 
smo dragocene iskušnje, pa tudi 
slabosti, ki jih moramo odpraviti. 
Naše skupne akcije na področju ci-
vilne zaščite u t r ju je jo med nami 
pristno tovarištvo, vzajemnost in 
socialistično solidarnost in če bo 
kdaj koli potrebno, bomo to tudi z 

. dejanji v praksi dokazali, kajti naš 
cilj niso besede, temveč dejanja. 

Feliks Bagar 

Prva medicinska pomoč 

Priprave na programsko volilne konference 
v krajevnih organizacijah socialistične zveze 

potekajo priprave na letne programsko volilne 
konference. Te smo vgradili v delovanje sociali-
stične zveze kot obvezno obliko preverjanja 
njenega delovanja in učinkovitosti. To obvezo 
smo zapisali tudi v statut in pravila socialistične 
zveze. Pred letom smo opravili prve letne pro-
gramsko volilne konference, ki so potrdile vre-
dnost take zamisli. Obstajala je sicer bojazen, 
da bodo te seje potekale zelo poročevalsko, for-
malno. Zaradi dobrih priprav in obravnave 
aktualnih družbenih problemov, se v večini kra-
jevnih skupnosti to ni zgodilo. Nanje so se do-
bro pripravile vse družbenopolitične organizaci-
je, marsikje pa tudi društva in družbene organi-
zacije. 

Storili moramo vse, da bodo tudi letošnje 
programsko volilne konference dosegle svoj 
akcijski smisel in ne bodo izzvenele kot rutinsko 
opravilo. Predsedstvo občinske konference so-
cialistične zveze je predlagalo vsebinsko usmeri-
tev letnih konferenc. Usmeritve sicer niso do-
delane do podrobnosti , saj je delovanje sociali-
stične zveze od krajevne skupnosti do krajevne 
skupnosti drugačno. Poleg tega je v večini 
krajevnih skupnosti potekala ob skupnih dru-
žbenih nalogah še vrsta najrazličnejših aktivno-
sti, ki jih je vodila in usmerjala socialistična 
zveza. Vse te različne aktivnosti bo potrebno 
Oceniti na letnih konferencah. 

Ker so letne konference skupna akcija v vsej 
socialistični zvezi, bi morali v prvi vrsti oceniti 
skupne akcije in skupne usmeritve. Temeljna 
Vsebina letnih konferenc bi morala biti name-
njena stratešk im vprašanjem nadaljnega razvoja 
našega političnega sistema in utr jevanja moči 

samoupravljanja in položaja delavca. Zato no-
bena konferenca ne sme mimo dogovora, kako 
je socialistična zveza uresničevala svoje naloge 
in svojo odgovornost do delegatskega sistema, 
do delegatskih skupščin. Res je, da imamo zelo 
dodelane in podrobne ocene o delovanju dele-
gatskega sistema, vendar pri tem ugotavljamo, 
da družbenopolitične organizacije še niso dovolj 
vkljiičene v delegatski sistem, saj v svoje pro-
grame ne vključujejo obravnavo tistih tem iz 
programa skupščine, ki zahtevajo politične 
smernice. Nobena pomembna odločitev, ki jo 
sprejema skupščina, ne bi smela mimo obravna-
ve v socialistični zvezi in to že takrat , ko je v fa-
zi pripravljanja. Ce tega ni, gredo odločitve, ki 
zadevajo vse ljudi, velikokrat mimo njih. Da ne 
govorimo, v kakšni težki situaciji so delegati, 
ko se mora jo odločati po lastni presoji. 

Naslednje, kar bi morali oceniti na konferen-
cah, je prispevek socialistične zveze k naporom 
za doseganje planskih ciljev. V slehernem 
okolju moramo oceniti, kako je socialistična 
zveza ustvarjala ugodno družbeno vzdušje pri 
uresničevanju planske in stabilizacijske politike. 

Letošnje programske konference sovpadajo z 
intenzivnimi pripravami na skupščinske ozi-
roma delegatske volitve. Socialistična zveza je 
politično odgovorna za vsebinske, kadrovske in 
organizacijske priprave ter samo izvedbo voli-
tev. Zato mora jo organizacije socialistične zveze 
oceniti, ali načrtovane priprave na volitve po-
tekajo po sprejetem programu in v skladu z na-
čeli kadrovske politike. 

Letne programsko volilne konference so tudi 
priložnost, da analiziramo in ocenimo našo la-
stno organiziranost, oblike in metode dela, or-

ganizacijsko ustreznost in učinkovitost. Zato bi 
ob pripravah na konference morali zlasti prou-
čiti in oceniti, kako je v enoletnem obdobju 
delovala konferenca in njeni organi, kako so se 
razvili delegatski odnosi. 

Bolj dosledno moramo proučiti tudi dejansko 
delovanje svetov, sekcij in druge oblike delo-
vanja socialistične zveze. V priprave na kon-
ferenco pa bi morali vključiti hišne svete, ulične 
svete in vaške odbore. Prav bi bilo, da ocenimo 
njihovo delo, saj še vedno prevladuje občutek, 
da so le oblike dela le na papir ju, da ne 
opravljajo predvidene vloge, zlasti niso dovolj 
močna vez med krajevno konferenco in krajani . 

Programsko volilne konference pa bodo seve-
da različno od ene do druge krajevne skupnosti 
reagirale na življenjsko važna vprašanja okolja 
in bodo tako obravnavale tudi komunalno pro-
blematiko, stanovanjsko samoupravo, preskrbo 
prebivalstva, problematiko varstva okolja in 
podobno. 

Na konferencah bomo tudi sprejeli dopolnje-
na in spremenjena pravila krajevnih konferenc 
socialistične zveze, ki jih je bilo treba uskladiti 
s spremembami in dopolnitvami statuta sociali-
stične zveze. 

Na podlagi ocene potreb bodo v organih 
krajevnih konferenc izvedene tudi posamične 
kadrovske spremembe. Izredno obsežne in 
odgovorne naloge v pripravah na volitve terja-
jo dobro popolnjenost in usposobljenost tudi v 
lastnih vrstah. 

Marica Faj t 
Predsednica občinske 

konference SZDL Ptu j 

SEJA PREDSEDSTVA 0 0 ZSS PTUJ 

PRIPRAVE NA 
REFERENDUM 

Največ pozornost i so na ponedel jkovi seji predsedstva občinskega 
sveta /\\/x s indikatov Slovenije Ptuj nameni l i p r ip ravam na izvedbo 
r e f e r enduma za poda l j šan je samopr i spevka za n a d a l j n j o g r a d n j o centra 
srednjega usmer jenega izobraževanja , osnovne šole v Lovrencu in pri-
zidka osnovni šoli Ivana Spo len jaka v Ptuju. 

Dejstvo, da se n a h a j a m o v težki gospodarski situaciji bi ne smelo 
za \ i r a lno vplivati na uresničevanje sprejet ih s redn je ročn ih planskih 
obvez, med kater imi ima šolstvi) p o m e m b n o mesto. Sindikat j e listi, ki 
mora poleg ostalih družbenopol i t i čn ih organizaci j v zd ruženem delu 
ustvarili ugodno razpoloženje de lovnih ljudi za o d g o v o r n o odločitev na 
r e f e rendumu, ki bo p redv idoma 6. d e c e m b r a . Predvsem s e j e po t r ebno 
zavedali, da so vzporedni objekt i — od d e l a v n i c d o te lovadnih objektov 
— centru n u j n o potrebni . Z novim koncep tom izobraževanja se j e 
de jansko ves praktični učni proces prenesel iz gospodarsk ih v šolske 
organizacije, brez učilnic in o p r e m e pa si p rak t ičnega pouka seveda ni 
mogoče predstavljal i . 

Zarad i visokih ob remen i t ev gospodars tva in rasti življenjskih 
s t roškovje vsekakor p o m e m b n o , da bo pr ispevna s topn ja v tem o b d o b j u 
nekoliko nižja, tako b o d o delovni l judje prispevali en odstotek od 
zaposlenega delavca, pr ispevna s topn ja od d o h o d k a de lovne organiza-
cije pa se bo znižala od sedanj ih 0.25 na 0.15 odstotka . 

Poleg os redn je točke so člani predseds tva imenoval i komis i jo za 
pr ipravo gradiva za s k u p n o sejo p l e n u m a in OK Z K S Pluj o gospoda-
r jenju v občini Pluj in ocenili d o s e d a n j e pr ip rave na volitve v letu 1982. 

JB 

VLAK BRATSTVA IN ENOTNOSTI 

šE TRDNEJŠE VEZI 
PRIJATELJSTVA 

V petek so se udeleženci Vlaka brats tva in enotnost i , k i j e v nede l jo 
11. ok tobra popel ja l v b ra t sko Srbijo blizu 1400 n e k d a n j i h izgnancev in 
nj ihovih svojcev ter članov delegacij , vrnili na svoje d o m o v e , polni novih 
doživetij in sklenjenih na stot ine novih, še t rdnejših bratskih vezi, dolgih 
desetlet ja. * 

T a k o kot v Arand je lovcu , k a m o r j e odšlo na jveč P lu jčanov , so v vseh 
42 srbskih obč inah naše n e k d a n j e izgnance nadvse pr is rčno in gosto-
l jubno sprejeli. Vrstila so se številna s rečanja , pogovori , ogledli novih 
tovarn, spominskih obeležij iz n j ihove težke in krvave zgodovine . N a j 

s a m o o m e n i m o , da so Nemci v ok tobru leta 1941 n a j p r e j v Kral jevu, na to 
Kragujevcu in d rugod brez o b s o d b pobili na tisoče nedolžnih ljudi, med 
njimi otrok. To j e bil krvavi oktober . 

N e k d a n j i m izgnancem, svojcem, ki so bili n a m e n j e n i v Arand je -
lovac, so pripravil i pr isrčno dobrodoš l ico že med po t jo v Orašcu , pred 
t a m k a j š n j o šolo »Prvi us lanak«. Učenci šole so n a m pripravil i lep 
kul turno-umeln išk i p rogram. Ze čez n e k a j časa s e j e prizor ponovil v 
Arandje lovcu . Tu nas j e pozdravil sekre tar O K Z K S Z d r a v k o Slepa-
novič. 

N e k d a n j i izgnanci so na to s svojimi gostitelji odšli na n j ihove 
domove , delegaciji iz Ptuja in Arand je lovca pa sta že začeli svoje prve 
u r a d n e pogovore . M o r d a tokrat o m e n i m o , obsežnejšo fo lo repor tažo 
b o m o n a m r e č objavili v nas lednj i številki Tedn ika , d a j e letos v Kra l jevu 
ob oktobrskih svečanostih prejel listino »Proti nasilju in vojni, za mir na 
svetu«, ki j o mesto Kra l jevo pode l ju je vsako leto uglednim revoluci-
o n a r j e m in borcem za človeške pravice. K o s t j a N a d j , genera l a r m a d e . Pa 
m o r d a še to. da sta letos kompozic i je obeh vlakov, j e ena odšla iz 
•Maribora, d ruga iz Jes-^nic, vozili lokomotivi m o d r e g a vlaka, ki sla ponos 
naših železnic. T o j e bila za vse udeležence vlaka bra ts tva in enotnost i še 
posebna čast. Besedilo in posnetek: F r a n j o Hovnik 

S sprejema v Orašcu. 

Kaj je še ostalo 
v spominu? 

v torek. 27. ok tobra bo v sejni sobi p tu jskega Magis t ra ta (ob 9. 
uri) s rečanje predvojnih komunis tov in aktivistov. Srečanje bo imelo 
izrazito del ovni značaj . Zgodovinsko druš tvo v Ptuju je spomlad i 
pr ipravi lo okroglo mizo. oz i roma predstavi tev zborn ika Skozi v ihar je v 
lepso pr ihodnost m ob tej priliki s e j e porodi la misel, da bi bilo pot reb-
no organizirat i de lovno srečanje šc živečih revolucionar jev izpred 
voine. kajti spomini bledijo, se odmika jo , l jud je umi ra jo in o d n a š a j o s 
se bojema rs i kaj nerazkri tega. 

Zgodovinsko druš tvo j e v povezavi in pod pokrovi te l js tvom O K 
S Z D L Ptuj povabi lo še živeče P lu jčane in tiste, ki so takrat delali, 
oz i roma delovali na našem področ ju . Vsem so bili poslani vprašalniki , 
ki se n a n a š a j o na organiz i ran je nap redn ih sil pri nas. ses tanke K P in 
S K O J . na de lovan je v društvih, na parti jski tisk. na de lo in akcije 
ptujskih š tudentov d o m a in d r u ^ e , na povezovanje med delavsko m 
kmečko mladino, na par t i jske konfe rence na tem področju in .še 
marsikaj . .Material, ki bo tako nastal (avtoriziran). bo objavl jen . 

Doslej se le prijavilo 13 udeležencev, dva sta se opraviči la zaradi 
bolezni. Prijavljeni so l judje, ki d a n e s žive na jveč izven Ptuja, na j j ih 
na.štCK^mo: France Filipic (kot poznavalec in publicist), Ivan Kref t 
Fma Potrč. dr. Radim Visenjak. dr. .Marjan Kveder . Franček Simonič. 
Slavica Zemljič . Mi t j a .Vošn j ak . F ranc Glavnik . Ivan Bratko, Vilma 
Bebler-Pirkovič. Fran Zižek m Vanek Šiftar. P r i čaku jemo ude ležbo še 
drugih vabl jenih predvojn ih komunis tov in s impat izer jev K P. N j ihova 
pri.sotnost v našem mestu, v katerega so vtkali del svojega življenja, na j 
ne gre g luho m i m o nas. posebe j še m i m o družbeno-pol i t ičn ih delavcev, 
pedagoških delavcev, članov sveta za raziskovanje in o b u j a n j e tradicij 
N O B . zgodovinar jev in preds tavnikov na.šega območ ja . 

Zgodovinsko druš tvo v Ptuju 
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LE DELO IN DELITEV PO DELU TER REZULTATIH DELA 
JE LAHKO EDINA IN STVARNA OSNOVA ZA KREPITEV 

SOCIALNE VARNOSTI DELAVCA IN OBČANA 
Na nedavnem plenumu občinske-

ga sveta Zveze sindikatov Sloveni-
je Ptuj so razpravljali o socialni 
politiki n socialni varnosti delavcev 
in občanov. Ob tem so sprejeli 
enotno stališče, da naj bo le delo 
in delitev po delu ter rezultatih de-
la edina in tudi stvarna osnova za 
povečanje osebnega in družbenega 
standarda delavcev in občanov ter 
osnova za krepitev njihove social-
ne varnosti. Le to lahko spodbuja 
delavce k razvijanju, uveljavljanju 
in krepitvi samoupravnih odnosov 
ter s tem k ustvarjanju pogojev za 
odpravo vzrokov socialnega razli-
kovanja. Izjeme naj bodo le tisti, 
ki iz objektivnih vzrokov z lestnim 
delom ne morejo zagotavljati os-
novnih pogojev za življenje. 

V ptujski občini imamo nemalo 
težav, da — področje socialne 
varnosti in družbenega standarda v 
osnovi vendarle primerno rešuje-
mo, čeprav velikokrat ugotavlja-
mo, da bomo ob vse bolj zaostre-
nih pogojih gospodarjenja morali 
odvajati te namene le toliko kot 
bomo vsi skupaj zmogli. Poleg te-
ga pa bomo morali selektivneje 
pristopati k ukrepom socialne po-
litike. Pojav, da se nekatere druži-
ne komajda prebijajo, druge pa 
spet uživajo velikokrat preveč so-
cialnih ugodnosti, gotovi ni spod-
budna za tiste, ki ta sredstva 
ustvarjajo. Zaradi neusklajenih 
kriterijev med posameznimi intere-
snimi področji, so nekatere social-
ne pravice, ki zagotavljajo social-
no varnost delavcem in občanom z 
najnižjimi osebnimi dohodki — 
dosegle tako stopnjo, da že nega-
tivno vplivajo na produktivnost 
dela, ker si je delavec izračunal, da 
se enostavno ne splača VEČ delati, 
ker mu nekateri socialni korektivi 
VEČ pomagajo kot če bi več delal 
in več zaslužil. To pa povzroča 
med ljudmi precejSnje negodova-
nje in kritiko, zlasti tam kjer so ta-
ki primeri prisotni. 

V SINDIKATIH STEKLE PRI-
PRAVE NA 3. KONFERENCO 
ZZS 

Na občinskem svetu zveze sindi-
katov v Ptuju so se med prvimi v 
Sloveniji lotili razprave o teh po-
membnih vprašanjih, ki se tako ali 

drugače dotikajo slehernega izmed 
nas. Socialna politika in njeno re-
ševanje je eno temeljnih vprašanj, 
ki mu mora zveza sindikatov 
posvetiti posebno pozornost. Ob 
tem pa je potrebno izhajati iz svar-
ne ocene, da smo na tem področju 
že dosegli velik napredek. Kako 
bomo to akcijo konkretno izpeljali 
v ptujski občini, je povedal pred-
sednik OS ZSS Ptuj Janko MLA-
KAR: 

,,Ptujski sindikati smo se v pri-
pravah na 3. konferenco ZSS, ki 
bo spregovorila o vlogi sindikatov 
pri uveljavljanju delavcev kot no-
silcev socialne politike in zagota-
vljanja socialne varnosti, predvsem 
osredotočili na najbistvenejše pro-
bleme, ki jih je že kot take oprede-
lila OK ZKS Ptuj in katerih reše-
vanje predstavlja zmanjševanje so-
cialnih razlik ter socialne in eko-
nomske varnosti zaposlenih delav-
cev. 

V sindikatih se zavedamo, da je 
sedanji trenutek težkih gospodar-
skih razmer in prizadevanj za sta-
bilizacijo gospodarstva na vseh 
ravneh skoraj neprimeren za 
obravnavo tako pomembnih zadev 
uresničevanja socialne problemati-
ke. Vsak namreč pričakuje v tem 
primeru izboljšanje stanja, izbolj-
šanje pa pomeni več sredstev, ki 
jih lahko ustvarimo le z več in 
boljšim delom. Zato tudi priprave 
na tretjo konferenco ZSS ne smejo 
izzveneti kot obravnava nekega 
stanja, ne da bi ob tem nakazali 
povsem konkretne rešitve. Po tem 
bi tudi na 3. konferenci le ugota-
vljali razmere, ne pa tudi nakazali 
možnosti reševanja problematike 
na posameznih področjih. To pa 
od tako pomembnega zbora slo-
venskih sindikatov upravičeno pri-
čakujemo. Zavedati pa se mora-
mo, da od izvrševanja sklepov L 
konference, ki je govorila o plani-
ranju in druge — beseda je bila o 
nagrajevanju po delu in rezultatih 
dela zavisi kako bomo lahko ure-
sničili sklepe te konference. 

Na plenumu OS ZSS Ptuj smo 
zelo kritično spregovorili o razme-
rah na področju socialne politike 
zaposlenih delavcev ter sprejeli 
konkretne sklepe in umeritve. Ta-

ko so dane že politične usmeritve, 
ki jih je potrebno realizirati v 
TOZD za kar prevzemajo sindika-
ti, in še zlasti komunisti v sindika-
tih, vso odgovornost. Nobene bo-
jazni ni, da bi morali prejemke iz 
naslova socialnega varstva delav-
cev in občanov zmanjšati. Na-
sprotno! Vendar je potrebno imeti 
na vseh področjih selektivni pri-
stop, to pa pomeni, da kakršne 
koli pomoči naj ne dobi tisti, ki te-
ga ni potreben, do česar pa sedaj 
na osnovi veljavnih predpisov 
čestokrat prihaja. Zato se bomo v 
sindikatih zavzemali, to pa je tudi 
stališče občinskega sveta, da ugo-
tovimo dejansko materialno stanje 
delavcev in da se končno uvedejo 
tudi tako imenovane socialne kar-
tice. Samo skozi osebni in morda 
še katastrski dohodek, ne moremo 
ocenjevati socialnega in material-
nega položaja delavcev, ker nas 
lahko to pripelje do napačnih 
txlločitev in krivic, ki jih na ta na-
čin povzročamo. Zato je potrebno 
— kot sem že omenil, v združenem 
delu zagotoviti vpogled v dejanske 
socialne razmere delavvcev in nji-
hovih družin, to pa s pomočjo 
krajevne skupnosti v kateri delavci 
prebivajo." 

PREVENTIVNO ZDRAVSTVE-
NO VARSTVO DELAVCEV JE 
NAJPOMEMBNEJŠE 

Na minulem plenumu OS ZSS 
Ptuj je bilo dokaj podrobno osve-
tljeno vso področje socialne politi-
ke v občini kot tudi zdravstvenega 
varstva pri katerem ugotavljamo, 
da smo v preteklem obdobju mo-
čno razširili zdravstvene zmoglji-
vosti v celoti in da dajemo kar 4,64 
odstotka družbenega proizvoda za 
zdravstveno varstvo občanov. Če-
mur smo pravzaprav dajali pred-
nost v naših planskih dokumentih, 
da bi lahko zagotovili najcenejše in 
najbolj učinkovite oblike zdrav-
stvenega varstva ljudi? — to je 
vprašanje, ki smo ga postavili 
sekretarki zdravstvene skupnosti v 
Ptuju Silvi Gorjupovi: 

,,Res je, fizični kazalci so gotovo 
pozitivni, ne moremo pa se še za-
dovoljiti s strukturo in tudi ne s 
kvaliteto zdravstvenih storitev. V 

minulih in sedanjih planskih doku-
mentih dajemo prednost najcenej-
šemu in najučinkovitejši obliki 
zdravstvenega varstva, to je os-
novni zdravstveni dejavnosti, 
predvsem splošni medicini in me-
dicini dela. Vendar pa zaradi 
močne širitve v preteklem obdobju 
predvsem bolnišničnih zmogljivo-
sti, smo v zadnjih letih priča begu 
kadra iz osnovne zdravstvene 
službe v bolnišnično dejavnost, ker 
je ta še vedno bolj cenjena in 
vrednotena, na drugi strani pa 
nam ti visoki stroški zdravljenja v 
bolnišnicah in specialističnih 
dejavnostih siroma.šijo ravno ta del 
osnovne zdravstvene dejavnosti, so 
pa tudi vzrok, da nimamo ustrez-
nih kadrov, zlasti za medicino de-
la, ki bi jo morali takorekoč naj-
bolj razviti. Le ta daje največjo 
skrb aktivni populaciji, to je tisti, 
ki največ vlaga in ustvarja tudi no-
vo vrednost. 

2e v preteklem srednjeročnem 
obdobu in tudi sedaj je vsa aktiv-
nost v zdravstveni skupnosti 
usmerjena na to področje, pred-
vsem na področje aktiviranja teh 
najcenejših oblik zdravstvenega 
varstva in probliževanja zdravstve-
nih storitev občanu ob racionaliza-
ciji in doseganju višje strokovne 
ravni zdravstvenega varstva. Ob 
integraciji zdravstva v Zdravstveni 
center se tudi na tem področju ka-
žejo vidni uspehi, zlasti pri stro-
kovni povezavi nekaterih služb. Na 
ta način smo skrajšali čakalno do-
bo in racionalizirali poslovanje ter 
dosegli višjo strokovno raven pri 
obravnavi pacientov. 

V preteklem srednjeročnem ob-
dobju smo tudi na novo organizira-
li nekatere zdravstvene dejavnosti 
in jih tako približali občanom ptuj-
ske in ormoške občine. Gre pred-
vsem za hemodializo — umetne 
ledvice, s čimer smo veliko prihra-
nili. Organizirali smo tudi ambu-
lanto za borce, ki vse bolj posta-
ja dispanzer za borce, organizira-
mo pa tudi ambulanto za starost-' 
nike in tako povečali skrb zanje. 
Omeniti je potrebno Se dispanzer za 
diabetike. 

Z uvedbo izmenskega dela za 
srednje medicinske kadre smo 
racionalizirali in zmanjšali stroške 
poslovanja in nadurno delo. V 
osnovni zdravstveni dejavnosti pa 
so posamezne ambulante odgovor-
ne, da lahko samo pooblaščeni 
zdravniki dajejo stalež delavcem s 
čimer tudi povečujemo skrb za to 
aktivno populacijo za katero vodi-
mo kompletno zdravstveno doku-
mentacijo. 

Kadrovsko problematiko smo re-
ševali tndi z ustreznimi kadrovski-
mi stanovanji z aktivnim sodelova-
njem skupnosti, tudi sami štipendi-
ramo 16 bodočih zdravnikov, pred-
vsem za osnovno zdravstveno de-
javnost, ne moremo pa se še pohva-
liti s specialističnimi dejavnostmi, 
ker nimamo strokovnjakov za rent-
gen in dermatologa. Razen tega pa 
se borimo Se za dislocirane enote 
specialističnih dejavnosti maribor-
ske bolnišnice, s čimer bi to dejav-
nost približali našim ljudem, ko bi 
jo prenesli tudi v Ptuj. 

Lahko rečem, da smo uspešno 
izpeljali tudi delitev dela in to na 
osnovi določil zakona o zdravstve-
nem varstvu in sporazuma o delitvi 
dela. S tem smo tudi prvi v ptuj-
skem centru sledili določilom nove-
ga zakona, vse s ciljem, da racio-
naliziramo zdravstveno varstvo ter 
povečamo raven zdravstvenih stori-
tev. 

Omeniti je potrebno še prizade-
vanja okrog fizioterapevtske službe 
ter združitve laboratorijske dejav-
nosti, ki teče pod enotnim strokov-
nim vodstvom. S tem smo odpravili 
razdrobljenost teh storitev, ki je 
povzročala zdravstveni skupnosti 
tudi večje izdatke. 

V tem času pa tečejo tudi pripra-
ve za reorganizacijo splošne medi-
cine, za organizacijo boljše službe 
osnovnega zdravstvenega varstva z 
uvedbo malih kirurških storitev, 
imamo organizirano strokovno ne-
go na domu in službo prve pomoči, 
vse to pa s ciljem zmanjševanja 
stroškov in boljšega dela. 

Nismo pa še zadovoljni z zdrav-
stvenim varstvom te naše najbolj 
aktivne p-Dpulacije — delavcev. Ni-
smo usp^i še aktivirati te najbolj 
neposredne menjave dela. Zato je 
vsa naša aktivnost v tem srednjero-
čnem obdobju usmerjena v to, da 
pridobimo kadre za obratne ambu-
lante, ker menimo, da bomo lahko 
le v takih oblikah izpeljali najbolj-
šo skrb za preventivo, v zdravstve-
no prosvetljevanje, ker je to najce-

. nejša oblika zdravstvenega varstva, 
I skrb vsakega občana za lastno 

zdravje pa bo možna le takrat ka-
dar bo ta ustrezno zdravstveno pro-
svctljcn." 

V SO( lALNEM SKRBSTVU TE-
ZKO SLEDIMO RASTI ZlVIJE-
NJSKIH STROSKOV 

Socialno skrbstvo je skupnost, ki 
je takorekoč najtesneje povezana z 
vsemi socialnimi pravicami, ki jih 
namenjamo najbolj ogroženim 
kategorijam občanov, to je tistim, 
ki so brez sredstev za preživljanje 
ali pa jim je potrebna dodatna 
družbena pomoč. 

V preteklosti smo dosegli po-
membne uspehe in napredek. Tako 
se danes lahko že počasi usklajuje-
mo z ostalimi področji v republiki. 
Zal pa je ptujska občina, ki se po 
svoji ekonomski razvitosti, struktu-
ri prebivalstva, nerazvitih obmo-
čjih — močno razlikuje od drugih. 
To pa pomeni več potreb po social-
ni zaščiti, skrbi za ostarele ljudi, 
otroke in druge. Anka Osterman — 
sekretarka skupnosti socialnega 
skrbstva o tem meni: 

,,Kljub velikemu napredku pri 
zagotavljanju socialne varnosti 
ostarelih občanov in družin, ne mo-
remo slediti rasti življenjskih stro-
škov. Tako en del naših občanov še 
vedno živi na robu življenjskega 
minimuma, ki ne daje možnosti do-
stojnega preživljanja. 

Po zadnjih podatkih prejema 183 
občanov denarno pomoč v višini 
3200 dinarjev — kot edini vier za 
preživljanje in 518 občanov po-
vprečno po 1600 dinarjev kot do-
polnilni vir. Skupno dobiva social-
no pomoč 701 občan in v primerjavi 
z gibanji v preteklih letih, letos to 
število raste. 

Skupnost zagotavlja tudi 317 ob-
čanom bivanje in oskrbo v social-
nih zavodih, največ od teh jih je v 
domu upokojencev Ptuj-Muretinci. 
Razmere na področju zavodskega 
varstva dokaj zadovoljivo ureja-
mo. Letos, v avgustu smo predali 
namenu nov 60-posteljni prizidek v 
Muretincih, težave pa so z name-
stitvami tistih občanov, ki jim je 
potrebna intenzivna nega. Za te — 
nepokretne, nimamo v domu 
dovolj prostih mest. Problem je tu-
di z oskrbo tistih starostnikov, ki so 
osebnostno spremenjeni in moteče-
ga vedenja, vendar ne sodijo v po-
sebni socialni zavod. Pri plačilu 
oskrbe vedno bolj sodelujejo svojci 
in tudi varovanci sami s svojimi do-
hodki in premoženjem, vendar za 
večino še vedno plačuje oskrbo 
skupnost socialnega skrbstva ali pa 
jo doplačuje. 

V skupnosti zagotavljamo tudi 
plačilo prehrane otrokom v podalj-
šanem bivanju v šoli, če tega starši 
sami ne zmorejo, otrokom pa je ta-
ka prehrana in dodatni pouk nujno 
potreben. Tudi število teh otrok je 
letos v porastu. 

V rejništvu imamo 112 otrok, 
povprečna rejnina pa je 3000 di-
narjev in je pK) sprejetem sporazu-
mu za Slovenijo Se vedno minimal-
na. Za 136 otrok zagotavlja skup-
nost denar v zavodih za usposablja-
nje. 

Poseben problem, ki bistveno 
ogroža socialno varnost naših 
občanov pa je alkoholizem, ki po-
staja vse pogostejši. Alkoholik je 
večkrat v bolniškem staležu, neo-
pravičeno odsoten z dela, manj 
produktiven in tako tudi manj za-
služi. Na tak način pa je ogrožen 
njegov ekonomski položaj in polo-
žaj njegove družine. Alkoholik ima 
običajno tudi neurejene odnose s 
sodelavci, ker je razdražljiv in ne-
strpen. Po drugi strani pa uničuje 
družinske člane. Njegovi otroci so 
nevrotični, imajo slabši učni uspeh 
in tem slabše možnosti za uspeh v 
poklicnem in zasebnem življenju. 
Otroci alkoholikov so pogosto tudi 
med prestopniki in neprilagodljive-
ga vedenja. Končno alkoholik zboli 
in se osebnostno spremeni, običaj-
no pa je tudi deset let prej upoko-
jen in to invalidsko. Ob vsem tem 
je nujno, da se delovno okolje in 
družina aktivno vključita v proces 
napotitve alkoholika na zdravlje-
nje, delovne organizacije pa še po-
sebej — na preventivno delo, da 
bodo preprečevale širjenje alkoho-
lizma med svojimi delavci. Dokler 
bodo delovne organizacije prepu-
ščale boj proti alkoholizmu svojih 
delavcev le svojim socialnim slu-
žbam in skrbstvu, ne morejo trditi, 
da skrbijo za krepitev socialne var-
nosti teh delavcev — kot jih zave-
zuje ustava in zakon o združenem 
delu ter dokumenti ZK in sindika-
tov. Potrebno bo izdelati konkret-
nejše programe na tem področju in 
v letne in srednjeročne plane vnesti 
realnejše rešitve na področju social-
ne varnosti." 

STOPNJA RASTI ZAPOSLOVA 
NJA TUDI V PTUJSKI OBClM 
UPADA 

,,Družbena usmeritev in težnja 
po produktivnem in racionalnem 
zaposlovanju in na osnovi tega 
omejevanje dodatnega zaposlova-
nja, je povzročilo, da je stopnja 
rasti zaposlovanja tudi v ptujski 
občini nenehno upadala in sicer od 
prek 4 odstotke v preteklih letih, 
do 3,4 odstotke v letu 1980. Za le! 
toSnje leto pa ocenjujemo, da 
stopnja rasti zaposlovanja ne bo 
pre,segla dveh odstotkov," ocenju-
je to področje Milan Osterman, 
sekretar skupnosti za zaposlova-
nje. 

Zaradi tega je naraščala brezpo-
selnost. Tako nam primerjava 
junijskih podatkov pove, da je le-
tos brez dela za sto ljudi več od 
"anskega leta. To povedano v Šte-
vilkah pomeni 734 brezposelnih ob 
koncu meseca junija. Med njimi je 
skoraj 2/3 žensk oziroma 62 od-
stotkov. Veliko pa je mladih, do 
26. leta starosti jih je kar 46 odsto-
tkov, nad 28 odstotkov med vsemi 
nezaposlenimi pa si išče svojo prvo 
zaposlitev. 

Vedno bolj je zaskrbljujoče tudi 
naraščanje brezposelnih Solanih 
kadrov, zlasti tistih s končano 
srednjo šolo. Po zadnjih podatkih, 
ki jih imamo na voljo, je bilo ob 
koncu meseca avgusta letos prija-
vljenih 128 srednješolcev, kar je 
skoraj trikrat več kot lani v istem 
obdobju. Med njimi je največ 
ekonomskih in administrativnih 
tehnikov ter gimnazijskih matu-
rantov. 

Ob omejevanju zaposlovanja, 
zlasti v dejavnostih nematerialne 
proizvodnje, bo zaposlitev teh zelo 
težavna. 

Skupnost za zaposlovanje je 
podpisnica samoupravnega spora-
zuma o skupnih izhodiSčih in na-
čelih za uresničevanje socialno 
varstvenih pravic v občini Ptuj za 
obdobje 1981 do 1985. V njem je 
izpostavljena politika aktivne soci-
alne varnosti, ki mora prispevati k 
ustvarjanju možnosti za produkti-
vno delo. Ukrepi socialne politike 
pa morajo spodbujati interes 
delavcev za boljše delo in nenehno 
večanje družbene produktivnosti 
dela, tako da si delavci na osnovi 
delitve osebnih dohodkov po 
rezultatih dela ustvarijo ugodnejši 
materialni položaj kot pa na osno-
vi prejemanja nadomestil in social-
nih pomoči. 

Zaradi pomembnosti načela o 
aktivnih oblikah socialno varstve-
nih pomoči je skupnost za zapo-
slovanje Ptuj v letošnjem letu ozi-
roma programu dejavnosti, name-
nila razmeroma velika sredstva za 
usposabljanje in zaposlovanje 
invalidnih oseb ter za pripravo 
delavcev na zaposlitev. To je za 
priučitve zlasti tistih mladih delav-
cev, ki prvič stopajo v delovno 
razmerje. 

Ob povečanju brezposelnosti in 
v zvezi s tem je v primerjavi z lan-
skim letom skoraj za petino pove-
čano število tistih brezposelnih, ki 
imajo pravico do denarnih na-
domestil in denarnih pomoči. Te 
so bile letos vrh vsega še valorizi-
rane od 3950 dinarjev na 5100 
dinarjev. Skupnost bo zato imela 
na področju zagotavljanja socialne 
varnosti brezposelnih, ki jim jo za-
gotavlja zakon o zaposlovanju in o 
zavarovanju za primer brezposel-
nosti, bo morala skupnost za 
zaposlovanje močno okrniti uspo-
sabljanje in zaposlovanje invalid-
nih oseb ter program priprave 
delavcev za zaposlitev. 

Vse to pa je precej v nasprotju 
z načeli oziroma s temeljnimi 
skupnimi izhodišči za uresničeva-
nje socialnovarstvenih pravic, ki 
smo jih zapisali v omenjenem, že 
sprejetem samoupravnem sporazu-
mu ." 

To je torej nekaj ugotovitev o 
trenutnem stanju, uspehih in pri-
zadevanjih, ki jih v občini Ptuj go-
tovo ne moremo zanemariti-
Dejstvo pa je, da ob ugotavljanju 
socialne varnosti delovnih ljudi in 
občanov nikakor ne smemo 
zanemarjati aktualnih družbenem 
ekonomskih razmer, kar pomeni, 
da socialnega varstva ne moremo 
reševati drugače kot iz danih ma-
terialnih možnosti. Socialni korek-
tivi po svojem obsegu in načinu 
uporabe ne smejo delovati tako, 
da bi zniževali učinke delitve po 
delu in rezultatih dela ter s tem in-
teres delavcev, da bi več in dobro 
delali. 

mš 

V NOVIH STATUTIH SIS 
VEČ POENOTENJA 

IN RACIONALNOSTI 
IzvrSni odbori samoupravnih interesnih skupnosti s 

področja družbenih dejavnosti te dni že razpravljajo 
o delovnih osnutkih novih statutov, ki jih je potrebno 
uskladiti skladno z zakonom o svobodni menjavi dela 
in na osnovo novih ustanovitvenih aktov. Ob tem pa 
se pojavljajo nekatere dileme, ki Se niso dokončno 
urejene. Osnovno načelo je, da jih je poterebno pred-
vsem racionalirati, da ne bo prevelikega ponavljanja 
določil, zakonov ter ustanovitvenih in drugih aktov. 
Največ sprememb je v samoupravni organiziranosti 
zlasti pri izvršnih odborih, pa tudi v številčnosti 
skupščin. Ob ugotovitvi, da so sedanji zbori prešte-
vilni, je v novih statutih tudi variantni predlog za 45 
delegatskih mest v zboiih uporabnikov, ponekod pa 
bi se naj zmanjšalo tudi število delegatov v zborih 
izvajalcev. 

V razpravah seveda ne smemo pozabiti na to, da je 

skupščina SIS mesto sporazumevanja in ne preglaso-
vanja. Zato ni pomembna številčnost, pomembno je 
to, da v postopku razprave o posameznih gradivih 
pridemo do medsebojnih stikov delegacij in tako že 
na terenu uskladimo svoja mnenja in stališča. To pa 
nam bodo lahko omogočile le konference saj doseda-
nja praksa kaže, da se samotojne delegacije ne sesta-
jajo, da bi skupno reševale širše družbene probleme 
in se v svojih stališčih in mnenjih tudi usklajevale. 

Glede na dejstvo, da se v SIS sporazumevamo, bi 
morali doseči ob sklepanju polno soglasje. Zato novi 
delovni usnutki statutov tudi predvidevajo, da bo 
morala odločati večina vseh delegatov, ne le prisot-
nih. Dejstvo, da je lahko na primer pri 100-članski 
skupščini velikokrat odločala le dobra četrtina dele-
gatov, gotovo ni tako, ki bi ga kazalo podpirati še 
naprej. mš 

^Slovenske gorice v boju 
za svobodo 81" 

Krajevni svet ZSMS heroja La-
cka Rogoznica pripravlja že tretji 
kviz ,,Slovenske gorice v boju za 
svobodo." V tem tradicionalnem 
kvizu sodelujejo osnovne organiza-
cije s področja Slovenskih goric. 
Dosedaj so se že prijavile ekipe OO 
ZSMS Rogoznica, Grajena, Trnov-

ska vas, garnizija Dušana Kvedra-
Tomaža Ptuj ter osnovna šola 
Franca Osojnika. Letošnji kviz bo 
potekal na temo ,,Tito, naša prete-
klost in prihodnost". Tričlanske 
ekipe bodo odgovarjale na vpra-
šanja o Titovi življenski poti. Kviz 
se bo pričel v začetku novembra in 

bo potekal po sistemu izpadanja, 
organiziran pa bo vsakič v drugi 
krajevni skupnosti. Finančno 
tekmovanje bo ob Dnevu republike 
v domu Slovenskogoriške čete v 
Rogoznici. 

D. Papler 

PRIPRAVE NA VOLITVE 
V občini Slovenska Bistrica so 

priprave na volitve pričeli že leto-
šnjo spomlad. Med počitniškimi 
meseci so kljub prizadevanjem no-
silca priprav, OK SZDL, da bi se z 
nezmanjšanim tempom nadalje-
vale, nekoliko zaostale, da bi sedaj 
ponovno oživele na vseh področjih. 
Volilna komisija pri OK SZDL Slo-

venska Bistrica se je odločila izaa-
jati posebno obliko informacij. Po-
imenovali so jo Bilten. Prva šte-
vilka je prišla med občane pred ne-
davnim, v njej pa so smernice in 
naloge posameznih sredin na 
področju predvolilnih aktivnosti. S 
tem želijo odpraviti tudi nekatere 
nejasnosti v pripravah v posamez-

nih sredinah. 
Volilna komisija si želi, da bi v 

Biltenu, ki bo vse do volitev izhajal 
po potrebi, sodelovali tudi občani, 
krajevne skupnosti in druge sredine 
z dajanjem predlogov in napotkov 
za uspešnejše predvolilne aktivno-
sti. 

Viktor Horvat 
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VARNOSTNE RAZMERE V CESTNEM 
PROMETU NA OBMOČJU OBČINE PTUJ 

Minilo je tričetrt leta 1981, za 
nami je vrsta preventivnih akcij v 
cestnem prometu, med katerimi je 
najpomembnejša varstvo otroka v 
cestnem prometu, ki so jo izvajali 
miličniki skupaj z delovnimi ljud-
mi in občani. Zanimalo nas je, 
kakšne so bile varnostne razmere 
na cestah v ptujski občini. O tem 
sjno se razgovarjali s komandirjem 
postaje milice Ptuj Francem Koze-
lom, ki nam je odgovoril na nekaj 
vprašanj in podal oceno varnost-
nih razmer v cestnem prometu. 

Miličniki vaših enot milice so iz-
vedli v letošnjem letu vrsto preven-
tivnih akcij skupaj s svetom za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu in Se z nekaterimi drugimi 
strukturami. Zanima nas, zakaj se 
odločate za teamska dela in sam 
namen tega preventivnega delova-
nja? 

,,Pri vsakodnevnem izvrševanju 
nalog v cestnem prometu ugota-
vljamo hujše kršitve cestno 
prometnih predpisov, zlasti vožnje 
pod vplivom alkohola, tehnično 
neizpravna vozila in druge oblike 
hujših kršitev. S takšnimi preven-
tivnimi metodami dela se skušamo 
pojavljati na več krajih hkrati in 
ugotoviti čimbolj realno stanje 
varnosti v cestnem prometu. Voz-
nike z neizpravnimi vozili opoza-
rjamo, kakšna nevarnost preti 
njim samim in drugim udeležen-
cem v cestnem prometu zaradi 
takšnih kršitev. V primerih, ko 
ugotovimo hujše kršitve, ki jih 
udeleženci storijo naklepno ali iz 
hujše malomarnosti moramo pod-
vzeti ustrezne represivne ukrepe. V 
tem obdobju smo ugotovili izredno 
veliko število tehnično neizpravnih 
vozil v cestnem prometu, kar nam 
narekuje, da bomo morali v priho-
dnje v takšne preventivne akcije 
vključevati na delo tudi avtome-
hanične strokovnjake, ki bodo 
ugotavljali izpravnost vozil, vsa 
neizpravna vozila pa bomo izločali 
iz prometa. Prav tako bo potrebno 
poos..riti kontrolo nad slabo vzdr-
ževanimi vozili v OZD, ki se ukva-
rjajo z javnim prevozom potnikov 
in blaga in v instituciji, ki opra-
vlja tehnične preglede motornih 
vozil." 

Kako pa je potekala akcija 
,,Varstvo otroka v cestnem prome-
tu", ki ste jo izvajali v mesecu 
septembru? 

, ,Naj kar naravnost povem, da 
ne bi smeli govoriti o neki akciji 
temveč o aktivnosti, ki mora pote-
kati skozi vse leto. Res je, da se 
delavci milice ne moremo vedno 
pojavljati povsod iz objektivnih 
razlogov. Ker pa že več let govori-
mo o vsesplošnem f>odružbljanju 
našega koncepta SLO in DS, po-
tem moramo vključevati v takšne 
aktivnosti delovne ljudi in občane. 

V posameznih KS so se pojavili 
odpori, da bi občani opravljali 
naloge narodnih zaščitnikov, češ 
saj nimajo otrok iz te KS, ki obi-
skujejo prvi razred osnovne šole. 
Takšni vsekakor niso dojeli usta-
vne pravice in dolžnosti o našem 
socialističnem .samoupravnem si-
stemu. 
Prvega septembra so se odprla 
vrata večjemu številu predšolskih 
otrok v vzgojno varstvenih ustano-
vah, šolskim otrokom in dijakom 
CSUI. Na cestah se je povečal 
promet pešcev in kolesarjev, ki sta 

najbolj ogroženi kategoriji udele-
žencev v prometu. Ze junija smo 
opozarjali starše, kako naj poskr-
bijo za njihove otroke v času poči-
tnic, hkrati pa že tudi ocenjevali 
razmere in načrtovali delo za sep-
tember. Na komiteju za SLO in 
DS SO smo se dogovorili, da bo-
mo angažirali v KS, lia območju 
katerih je večja gostota prometa, 
komiteja za SLO in DS v KS in os-
novnih šolah. Na našo pobudo so 
pristopili k aktivnostim v vseh KS, 
na območju katerih smo ocenili, 
da je potrebno poskrbeti za varst-
vo otrok. Zal pa so v nekaterih KS 
z aktivnostmi prenehali že drugi 
ali tretji dan in niso upoštevali 
sklepa komiteja za SLO in DS 
skupščine občine Ptuj . Zelo veliko 
so se angažirali pedagoški delavci, 
ki so bistveno pripomogli k dobri 
varnostni situaciji v mesecu sep-
tembru. Moram povedati, da so se 
zelo angažirali v KS Hajdina, Pod-
lehnik, Kidričevo, Gorišnica Boris 
Ziherl, CSUI, osnovne šole Podle-
hnik. Tone Znidarič, Hajdina in 
tudi nekatere druge. V nekaterih 
šolah imamo res entuziaste, ki so 
zelo navdušeni glede izobraževanja 
učencev s področja prometne var-
nosti, žal pa je takih vse premalo. 

Prav zaradi takšnih so bili obre-
menjeni tudi nekateri prosvetni de-
lavci, da so se pojavljali na cestah. 

čeprav so ti imeli mnogo dela s 
teoretičnim usposabljanjem, saj je 
bilo potrebno realizirati zastavlje-
ne programe. 

Kljub temu pa se lahko pohvali-
mo, da v septembru nismo obra-
vnavali prometnih nezgod, v kate-
rih bi bili udeleženi otroci na poti v 
šolo ali domov. To pa je potrebno 
vsekakor pripisati samim otrokom, 
ki so upoštevali navodilo staršev in 
učiteljev, ter nekaterim učiteljem 
in narodnim zaščitnikom, ki so ze-
lo odgovorno opravljali naloge. 
Moram pa povdariti, da bi storili 
veliko napako, če bi s tem se zado-
voljili, saj vendarle moramo upo-
števati, da že lahko jutri pride do 
najhujšega, t. j . , da izgubimo svo-
jega najbližjega. Ugotavljamo, da 
veliko število otrok kolesari z 
neopremljenimi kolesi in brez ko-
lesarskih izkaznic in to njihovi 
starši nočejo videti, nekateri jih 
celo silijo v to. Vemo kakšno ne-
varnost pomeni v meglenem jutru, 
deževnem vremenu, na spolzki ce-
stni površini neopremljeno kolo, 
zato bomo skupaj s člani SPVCP 
in učitelji, ki so zadolženi za 
vzgojo v cestnem prometu, izvedli 
več akcij pregledov koles v šolah in 
podvzeli primerne ukrepe." 

Ali nam lahko poveste, kakšne 
so bile varnostne razmere v devet-
mesečnem obdobju v cestnem pro-
metu v primerjavi z enakim oMo-
bjem v letu 1980, koliko ste obrav-
navali prometnih nezgod, kakšne 
druge ukrepe ste podvzeli, itd.? 

, ,Lahko bi rekel na splošno, da 
so bile varnostne razmere približno 
podobne enakemu obdobju v letu 
1980. Imamo beleženih sicer neko-
liko manj prometnih nezgod, so 
pa hujše posledice. Res je, da šte-
vilo voznikov in motornih vozil iz 
leta v leto narašča, cestne površine 
pa so slabše, zaradi česar bi lahko 
rekli, da so razmere dobre, vendar 
še zdaleč ne takšne, kot bi si jih 
želeli, saj je vse preveč ljudi izgu-
bilo življenja ali pa so postali težki 
invalidi. 

V tem letu smo obravnavali 270 
prometnih nezgod, v katerih je iz-
gubilo življenje 19 oseb, 69 oseb je 
bilo hudo, 204 pa lažje telesno po-
škodovanih. Zamislimo si, kcrfiko 
izpadov je bilo v združenem delu 
zaradi bolniškega staleža. Na vozi-
lih in objektih je nastalo po ne-
strokovni oceni 7,936,000 din ma-
terialne škode. Najštevilnejši pov-
zročitelji oz. udeleženci nezgod so 
vozniki osebnih avtomobilov 
(180), vozniki koles z motorjem 
(56), kolesarji (32), vozniki mo-
tornih koles (23), pešci (23) in vo-
zniki kmetijskih traktorjev (20). 
Vzroki, zaradi katerih je prihajalo 
do prometnih nezgod, so bili po 
naših ugotovitvah naslednji: 62 
voznikov ni prilagodilo vožnje sta-

nju in lastnostim cest ter vremen-
skim razmeram in gostoti prometa, 
26 jih je prehitevalo v „škar je" , 
prav toliko jih je bilo močno vi-
njenih, 16 jih je izsiljevalo pred-
nost. itd. 

Stanje prometnih nezgod smo 
sproti analizirali in primerno temu 
skušali odrejati delo ter pod-
vzemali preventivne in represivne 
ukrepe. Sodnikom za prekrške 
smo prijavili zaradi hujših kršitev 
cestno prometnih predpisov 2757 
občanov, na kraju storitve prekr-
škov izrekli denarno kazen 4617 
kršiteljem, 2781 pa smo jih opozo-
rili zaradi lažjih kršitev. V mesecu 
oktobru nam kažejo podatki 
poslabšanje varnostnih razmer na 
naših cestah. 
Beležimo več prometnih nezgod in 
pri povzročiteljih prisotnost alko-
hola. Smo pač doma v vinorodnih 
krajih in v mesecih oktobru in no-
vembru po običaju radi pogledamo 
v kozarec, nato pa ne pomislimo, 
da nam ni mesto za krmilom. Se 
na nekaj želimo opozoriti. Delegati 
zborov skupščine občine so v letu 
1977 sprejeli odlok o cestnem 
prometu, ki ga pač nočemo spreje-
ti kot zakona naše DPS, ali pa še 
ga ne poznamo. V tem odloku je 
ob določenem času prepovedan 
promet za posamezne vrste vozil in 
delovnih strojev. Odgovorne osebe 
v OZD pošiljajo delavce s stroji na 
cesto takrat, ko je največja gostota 
prometa in se ne zavedajo, kakšno 
oviro pomeni tak stroj recimo med 
14. in 15.30 uro. Odslej ne bomo 
več opozarjali in tolerirali, temveč 
bomo ovajali pravne in odgovorne 
osebe ter voznike sodnikom za 
prekrške. 

Na koncu bi želel opozoriti vse 
udeležence v prometu na spreme-
njene vozne pogoje v jesenskem in 
zimskem času, ko se pojavljajo 
megla, dež, sneg, blato in listje na 
cestah, da svoje sposobnosti le pri-
lagodimo pretečim nevarnostim. 
Se posebej bi opozoril voznike 
kmetijskih traktorjev, delovnih 
strojev in vodnike vpreg, da se ob 
zmanjšanih vidljivostih naj ne 
pojavljajo na cestah brez svetlo-
bnih teles, brez ustrezno označene-
ga tovora in na j ne nanašajo Wata 
s polj na cesto, saj to pomeni ve-
liko nevarnost za druge udeležence 
v prometu. 

Zaradi dotrajanosti ulic v mest-
nem jedru že dalj časa vzdrževalci 
cest posodabljajo mestne ulice, za-
radi česar se mora menjati prome-
tni režim. Voznik naj upoštevajo 
na novo postavljeno prometno 
signalizacijo in naj ne vozijo ,,na 
pamet" kar je značilno za precej 
Ptujčanov, saj bodo s tem omogo-
čili hitrejše in varnejše delo iz-
vajalcem del ." 

Pripravil: -OM 

Franc Kozel: „Aktivnost mora po-
tekati skozi vse leto." 

ZA KRUH iN .SLADKOR 

S setvijo nismo 
zadovoljni 

Septembra so preds tavniki • 
kmetijskih delovnih organizacij vse 
Slovenije podpisali samoupravni 
sporazum in s tem prevzeli obvez-
nosti za setev pšenice in sladkorne 
pese. Kmetijska zadruga Ptuj je s 
tem prevzela obvezo, da njeni 
kooperanti posejejo to jesen pšeni-
co na 1160 hektarih in pridelajo 
2320 ton pšenice za trg, torej 2 
tisoč kilogramov po hektarju. 

Setveni načrt je sprejel zadružni 
svet, ko je izhajal iz dejstva, da je 
v zasebnem sektorju kmetijstva 
13.600 hektarov njiv, 40 odstotkov 
teh njiv pa je vključenih v tržno 
proizvodnjo. Tretjina teh površin 
bi naj bila glede na kolobar name-
njena setvi pšenice. Statistični 
podatki govorijo, da je v ptujski 

občini letno posejano s pšenico 
4.400 hektarov pšenice, zato odlo-
čitev zadružnega sveta realna. 

Kljub zelo ugodnim vremenskim 
razmeram z letošnjo akcijo setve 
ne moremo biti zadovoljni. Kljub 
nasvetom in priporočilom, ki so 
bila na voljo slehernemu pridelo-
valcu, bila pristopna tako v javnih 
informativnih sredstvih in prek 
kmetijske pospeševalne službe, 
priprava zemlje ni bilo povsod 
ustrezna. Mnogi kmetovalci so 
sejali ročno. Čeprav je bilo na 
voljo dovolj gnojil, je gnojenje še 
vedno neustrezno. Ne storimo to-
rej vsega, da bo dosegli hektarski 
donos 4 tisoč kilogramov pšenice. 

Do pred nekaj dnevi so uspeli pri 
kmetijski zadrugi Ptuj skleniti 

pogodb za okoli 250 hektarov, kar 
je le nekaj nad 20 odstotkov plana. 
Pogodbe so sklenjene pri prek 500 
pridelovalcih, kar da p)ovprečno 
površino 45 arov na pridelovalca. 
Poudariti velja da so pogodbe 
sklepali le tisti pridelovalci, ki so 
želeli izkoristiti kreditiranje nabave 
umetnega gnojila in semena. 
Spodbudno je le dejstvo, da so v 
zadrugi doslej izdali 169 ton kvali-
tetnega semena pšenice. 
Tako bo vsaj polovica planiranih 

površin za tržno proizvodnjo 
posejana s ustreznim semenom 
visokordnih sort pšenice. 

Glede na resnično idealne 
vremenske in talne pogoje in na 
dobro oskrbljenost z reprodukcij-
skim materialom je dolžnost vseh 
storiti vse, da bo setev opravljena 
na planiranih površinah. Kljub te-
mu, da se je uradna setev že kon-
čala, v tem času še ni nič zamu-
jeno. 

JB 

Setev foto: I. kotar 

KLUB BRIGADIRJEV FRANC BELŠAKTONE 
* : 

Sesti zbor začrtal 
bodoče naloge 

Izredno odgovorna naloga Kluba brigadirjev Franc Belšak-Toneje 
jubilej 35-letnice formiranja prvih ptujskih mladinskih delovnih brigad 
in 35. obletnice prve republiške mladinske delovne akcije v občini Ptuj 
»Regulacija Pesnice 1946«. Jubilej bodo proslavili z razvitjem briga-
dirskega prapora ob Dnevu republike na osrednji proslavi v Centru 
srednjega usmerjenega izobraževanja 28. novembra. Ta simbol pro-
stovoljnega dela ptujskih brigad in brigadirjev vseh generacij bo razvil 
oče Franca Belšaka-Toneta, po katerem nosi klub ime. Franc Belšak-
S imonjeb i l aktivist narodnoosvobodilnega gibanja , sekretar Okra jnega 
komiteja KPJ 

in Okrajnega odbora O F Ptuj, po osvoboditvi pa je 
opravljal številne odgovorne funkcije v občini. Na .šestem zboru so se 
odločili, da bo prapor nosil na eni strani ime kluba, na drugi pa geslo, pod 
katerim so se mlade generacije odločile leta 1945 za obnovo domovine 
leta 1946 pa za mladinske delovne akcije in t o j e »V S R C U S T I T O M , 
ZA D O M O V I N O IN L J U D S T V O TITOVE JUGOSLAVIJE .« 
Osrednja tema razpraveje bilo prav brigadirsko srečanje, ki b o o b Dnevu 
republike sledilo po osrednji proslavi. N a njem bodo podel jene članske 
izkaznice kluba, pripeti trakovi organizacij, ki bodo pomagale klubu pri 
nabavi prapora s prostovoljnimi sredstvi in proglašeni prvi udarniki 
kluba. Kriteriji za slednje bodo podani na svetu Kluba brigadirjev, kjer 
bodo pripravili tudi predloge. V soboto 7. novembra bo klub organiziral 
enodnevni izlet v Jesenovac in na Kozaro, n j ^ o v a cena je 650 din, 
prijave pa spre jemajo v pisarni OK Z S M S Ptuj. Člani kluba zbirajo tudi 
prijave za brigadirske srajce, članarino, veseli pa so tudi prostovoljnih 
prispevkov za brigadirski prapor. O b koncu so se člani dogovorili za 
organizacijsko obliko 7. udarniškega dneva zbiranja grozdja v vino-
gradih Kmetijskega kombinata na Gorci pri Podlehniku, ki je bil v 
sobodo 17. oktobra. Drago Papler 

KRAMLJANJE 
S STARIM SODOM 
Stoji pred stavbo kolektiva KK 

Ptuj — TOZD Kletarstvo ,,Slo-
venske gorice" v Ptuju. Pri 99 le-
tih starosti so ga vestni sodarji 
upokojili tako, da ga lahko obču-
dujejo Ptujčani in drugi obisko-
valci mesta. 

Mnoge delavne roke so ga čistile 
in negovale skozi desetletja, da je 
lahko skozi pipo pritekalo rujno 
vino, na katerega smo Ptujčani 
ponosni, tako kot na kurente, ki 
vsako leto poplesujejo tudi okrog 
,,očaka med sodi". 

Gotovo je sod danes hvaležen 
sodarjem, da so ga postavili na 
ogled, saj je tako ušel usodi svoje-
ga 49 let mlajšega brata iz vinarske 
zbirke ptujskega muzeja, ki je mo-
ral končati v plamenih. Zakaj? To 
vprašanje si čedalje pogosteje za-
stavljajo sodarji, kletarji in drugi 
strokovnjaki s področja kletarje-
nja in vzgoje vin. Dobro namreč 
vedo, da je sodu, pa čeprav 
eksponatu, potrebno še veliko več 
nege in vzdrževanja, ko ne oprav-
lja svoje osnovne funkcije in je za-
to toliko bolj izpostavljen notra-
njim in zunanjim vplivom. 

Veliko več možnosti bi bilo, da 
bi sod iz vinarske zbirke še danes 
razkazoval svoje oblike, če bi ga 
nekajkrat v letu pobožala sodarje-
va in kletarjeva roka. Muzeji so 
naša skupna skrb in ponos, zato je 
toliko bolj nerazumljivo, da niso 
odgovorni ob vzdrževalnih delih, 
pa tudi kasneje pred likvidacijo 
eksponata, iskali strokovne pomo-
či pri kletarjih. 

Verjetno bodo želeli muzejski 
delavci vinarsko zbirko obnoviti, 
težko pa bodo zbrali nove ekspo-
nate ob dvomih, ki so jih zasejali 
med kletarje. Takšnih sodov v Slo-
veniji ni več. Ta, ki je končal v 
plamenih, je lahko sprejel 370 hI 
vinske kapljice. Novega orjaka pa 
ni mogoče narediti v takšnem ob-
segu, saj ni na razpolago sredstev, 
pa tudi lesa ne. 

Ljubljančani se ponašajo s 325 
hI lepotcem, ki bo prav tako ostal 
na svojem prostoru v Frankopan-
ski ulici. Tudi ptujski kletarji so se 
odločili, da bodo častitljivi očaki 
ostajali v njihovem varstvu. 

Dragi starec bo še ostal na svo-
jem mestu v ponos kletarjem in 

mimoidočim. Opozarjal bo na 
vinorodni značaj okolice, na svo-
bodno in enakopravno življenje, 
saj v dobi njegovega nastanka ni 
bilo tako. 

Slovenski narod in njegovo kul-
turno dediščino so ogrožale naj-
različnejše vihre, vendar je preži-
vel, tako kot v našem primeru sre-
čnejši od obeh sodov, na nas pa 
ostaja dolg, da bomo ohranjali, 
negovali in če bo, potrebno, tudi 
branili sedemstoletno tradicijo 
kletarjenja in kletarjev na našem 
območju. 

Borut Krivec 

Sod pri Blagovnici MIP, v ozadju 
stavbe KK—TOZD Kletarstvo. 

Pomembna 
pridobitev 

združenih kmetov 
O b prazniku KS Dornava so namenu predali dve zelo pomembni 

in dolgo pričakovani pridobitvi združenih kmetov tamkajšnje zadruž-
ne enote. Gre za pokrito in odpr to skladišče za reprodukcijski material 
ter novo zbiralnico za mleko. Kot je na slavnostnem zboru poudari l 
direktor Kmeti jske zadruge Ptuj Miran Glušič, sta pridobitvi rezultat 
združenih sredstev in dela, saj so zadružniki pri gradnj i sodelovali 
izredno zavzeto ter opravili veliko dela, zlasti prevozov. Novo skladi-
šče ima 360 kvadratnih metrov koristne površine, zbiralnica pa je 
zgrajena tudi za nadal jno rast odkupa mleka s tega območja . Tako 
sedaj več ne bo reklamacij in zmanjšanega dohodka zaradi padcev 

vrednosti pridelkov, ki so čakali »pod milim nebom«, ne bo več tudi 
stalne selitve zbiralnice za mleko. Pomembno pridobitev so v kratkem 
času po prejetem dovoljenju za g radn jo v sodelovanju z združenimi 
kmeti in KZ Ptuj postavili delavci Gradbenega podjet ja Drava. 

Tekst in foto: 
1. kotar 

Vrvico ob otvoritvi je prerezal Janko Vilčnik. vodja poslovalnice KZ 
Ptuj, prevzel pa je tudi ključe. 

Nova zbiralnica za mleko je bila zelo potrebna 



IZ NAŠIH KRAJEV 22. oktober 1981 - TEDNIK 
PRAZNIK KRAJEVNE 

SKUPNOSTI DORNAVA 
v počastitev petega praznika v Dornavi so se občani in gostje 

udeležili slavnostnega zbora, otvoritve novih skladiščnih prostorov in 
zbiralnice za mleko ter si v prostorih osnovne îole dr. Kranja Žegača 
ogledali tri ruzstave, .športniki pa so izvedli tri prireditve v košarki, odbojki 
in nogometu. 

Tekst in foto: 
I. kotar 

V prostorih osnovne itole so učenci razstavili svoje izdelke . . . 

. . . otroci in mladostniki Zavoda dr. Marijana Borštnarja svoje dosež-
ke . . . 

. . . s prvo samostojno likovno razstavo pa seje predstavila tudi učiteljica 
likovne vzgoje Aniva Zupanič 

Na slavnostnem zboru so zaslužnim krajanom in krajankam podelili 
priznanja 

Kultumo-umetniški program so izvedli učenci domače osnovne 5ole in 
mei^ni pevski zbor PD Ignac Žgeč 

Dober den! Zda j pa hitro no na krotko. Neman dosti cajta za 
pisanje. Saj vete kak je na kmetih v jeseni. Delo nan od ronega mroka 
do pozne noči za šijak leze. Še sreča, da n a n j e letos kejko tejko vremen 
naklunjeno. Mošt je v kleteh še skoro vino grota, če glih je do Mrtinovega 
še prccik dugo. Tudi s setvijo n e m a m o letos tejko težov kak Ioni gdo smo 
semen v blato no vodo sejali pa tudi sneg je gor na oroče no sejoče padna. 
Kmetijstvo je pač fabrika brez strehe no nikol ne veš. če de dobri setvi 
sledila tudi žetev. Mija z Mico sma v strohi predslabim vremenom hitro 
pšenico vsejala n o j e zdaj že tak vejka, ke se bojima, da de nama pod 
dnegom splastela, kak tumi po domočen provimo. Je hujdič, nikol ne veš 
kak bi delo nareda, da bi prav bilo. Z jabolkami no drugin sodjon letos 
nemamo problemof no težof. Ker nan pač sodje neje ob^rodilo. Z Mico 
sma nekaj klujecofza zimsko glodaje naredla pa tudi polovjok jebelšnice 
mama v kleti. Če glih nihče več neče tukle piti pa je to zlo dobra no zdrava 
pijača. Pri nas v Prlekiji j e sadjarstvo čista na psa prišlo. Sodno drevje so 
nan kapar no drugi držovni škodljivci vniči na jhu je p a j e to, kerse tržišče 
že por et z naših kmečkih jobolk norca dela. Skoro niben sadjor več ne 
obnovla sadovnjokov. Škoda, saj de nas zavolo toga čez por let še lehko 
fejst glova bolela. Jaz man lepo storo navodo, ki so mi jo že v otroških letih 
oča vcepli: vsokojesen posadin enih por mlodih drev in priporočan vsen 
sadjoron. da me posnemajo. Slovenske gorice so ble negda ponos sa-
djarstva no dobrega sodja, zaj p a j e prova žalost pogledati, kak drevje 
umira stoje. 

Pa pustimo kmetijstvo pri miri no se malo še pri drugih dejovnostih 
vstavimo: kak ste vena že v prejšnjen Tedniki v posebni prilogi šteli, se 
zdaj pr iprovl jamo v ptujski občini za podal jšanje samoprispevka za 
graditev šolskega prostora. S samoprispevkon, ki se izteka, smo na Ptuju 
srednješolski center zgrodli, zrosla je nova šola v Markovcih. nova šola 
v Trnovski vesi, dijaški dom na P t u j i . . . Vsi občoni ptujske občine smo 
vzidali svoje cigle v tote hrame učenosti. Odločmo se tudi za naprej! 

Vaš Lujzek. 

Mladost v pesmi, besedi 
in spretnosti 

Ormož. Ptuj ^ V počastitev 40-letnice vstaje in socialistične revo-
lucne narodov m narodnosti Jugoslavije, ustanovitve Jugoslovanske 
ljudske armade, nadal jevanja tradicij narodnoosvobodi lne borbe in 
socialistične revolucije, u t r jevanja splošne ljudske obrambe in družbene 
samozaščite, sta komanda Ljubljanskega a rmadnega območja in Re-
publiška konferenca Z S M S razpisali SKupno tekmovanje vojakov in 
mladine pod nazivom »Mladost v pesmi, besedi in spretnosti«. 

Osnovna literatura za tekmovanje, ki letos poteka p o d geslom 
»Ustanovitev in razvoj Titove armadle«, je knjiga Nikole Ljubičiča 
Splošna ljudska ob ramoa — Strategija miru, poglavje I Z R E D E N PO-
MEN T I T O V E G A V O J A Š K E G A DELA. Tekmovanja v kulturnih 
dejavnostih in spretnostih pa obsegajo vse oblike kulturnega ustvar janja 
v vseh enotah JLA in organizacijah ZSMS. 

Občinska tekmovanja, ki jih skupaj s pripadniki ptujske garniziie 
JLA Dušan Kveder-Tomaž pripravljata občinski konferenci ZSMS 
Ormož in Ptuj, mora jo biti izvedena do 15. novembra , regijska do 12. 
decembra, finalno tekmovanje na nivoju republike pa bo do 25. de-
cembra, v okviru proslave Dneva JLA, ki j o bosta organizirali K o m a n d a 
LAO in RK ZSMS. 

V Ormožu so se že odločili, občinsko tekmovanje bo 30. oktobra v 
osnovni šoli Tomaž pri Ormožu. OK Z S M S Ptuj pa se bo o tej aktivnosti 
odločila na prvi seji predsedstva, medtem ko so ekipe iz osnovnih 
organizacij že prijavljene in se učijo gradivo. N a občinskih tekmovanjih 
bo pismeni preizkus znanja , iz najbmjših tekmovalcev pa bo formirana 
šestčlanska ekipa treh mladincev in treh vojakov. Taksna tekmovanja 
prireja mladina skupaj s pripadniki JLA že vrsto let (Ptujčani so bili 
zadnii dve leti najuspešnejši), z namenom poglabliati znanje o našem 
družbenem sistemu, na drugi strani pa obu jan j a revolucionarnih tradicij, 
krepitve bratstva in enotnosti, u t r jevanja stikov med mladino in vojaki 
ter poružbl janja splošne l judske obrambe in približevanja le-te mladim. 

Tekmovanje »Mladost v pesmi, be.sedi i n ^ r e t n o s t i « bo upoštevano 
tudi za 12. tekmovanje predsedstva RK ZSMS, komande LAO, repu-
bliškega štaba TO, predsedstva R O ZZB N O V Slovenije in predsedstva 
RK ZRVS »Odličje 22. december«, v katerega se ptujska občina vklju-
čuje že vrsto let. Drago Papler 

Priprave na Srečanje 
prijateljstva 

Letos mineva že sedemnajs to leto odkar je nesebična, čeprav fi-
nančno skromna, pomoč pionirjev iz Kidričevega, Skopja, Djalcovice, 
Beograda, Novega Sada, Sarajeva, Banja Luke, Nikšiča, Kragujevca, 
Slavonskega Broda, Križevcev, Ljubl jane in Makarske ob katastrofalnih 
poplavah prizadeti osnovni šoli Milan Špalj v Zagrebu, povezala na-
jmlajše člane socialistične Jugoslavije na poti prijateljstva in sodelova-
njii- N a p rvem sestanku v Zagrebu je bil sprejet sklep, da se bodo 
delegati sol zbirali vsako leto v maju , vsakokrat na drugi šoli. 

s rečanja so že takoj v začetku prerasla svoje okvire. Sole krepijo vezi 
z izmenjavo izkušenj na vseh področjih udejstvovanja mladih, na samih 
srečanjih pa se delegati seznanja jo s kulturnimi, zgodovinskimi m kra-
jevnimi znamenitostmi. 

Pionirji se s srečanj vračajo polni nepozabnih vtisov, ki iih na razne 
načine posredujejo svojim sošolcem in tudi širši družbeni skupnosti. 

Osnovna šola Boris Kidrič Kidričevo je bila gostiteljica HI. Prija-
teljskega srečanja. V torek 20. oktobra so se zbrali predstavniki bratskih 
šol v Kidričevem in se dogovorili o programu XVIII. srečanja, ki bo 
naslednje leto v Skopju. Osnovna šola Boris Kidrič v Kidričevem bo 
gostitelj srečanja v malu 1983. S pripravami na srečanje so že začeli, pri 
organizaciji pa pričakujejo pomoč vseh v KS Kidričevo in tudi širše 
družbene skupnosti. L 

Pokal Gornje Radgone 
Strelcem Ptuja 

v počastitev 28. o b č i n s k e ^ praznika Gorn je Radgone je bilo v 
nedeljo 11. oktobra v Vidmu ob bčavnici tekmovanje z IVIK. pištolo ekip 
in in posameznikov za pokal skupščine občine Gorn ja Radgona 1981. 

Na povabilo organizatorja s e j e srečanja udeležila tudi ekipa Ptuja, 
ki sojosestavljali: Stanko Ivanovič, Stanko Pulko. Slavko Gole in Branko 
Skrt. Za posamezni plasman p a j e sodeloval tudi Zvonko Hajduk. 

V močni konkurenci j e zmagala ekipa Ptuja s 1256 krogi pred 
Gorn jo Radgono I. 1150 m M u r ^ o Soboto 1078 krogov. Tudi med 

fosamezniki so prevladovali P t^čan i . Slavko Ivanovič je bil prvi s 324 
rogi. Sledili so Stanko Pulko (Ptuj) s 318 krogi, Zdravko Stolnik (G. 

Radgona) 310 krogi. Slavko Gole s 310, Branko Skrt 304 in Zvonko 
Hajduk s 303 krogi (vsi Ptuj). 

Ob svečanem zaključku je zmagovalna ekipa Ptuja prejela v t rajno 
last pokal skupščine občine Gorn ja Radgona 1981 in diplomo. Enako 
tudi najboljši posameznik Slavko Ivanovič. Ostali pa so prejeli spo-
minske diplome. 

V soboto 24. t. m. čaka ptujske strelce in strelke veliko srečanje v 
Varaždinu. kjer se bodo fx)merili z MK p u š l ^ in pištolo na 25. tradici-
onalnem troboju Varaždin—Ptuj—Maribor . Zel imoj im mnogo uspeha! 

K. A. 

ŠTATENBERŠKO JEZERO 
PRIČAKUJE OBNOVO 

V načrtih kompleksne ureditve gradu Statenberg in okolice za-
vzema posebno mesto tudi ureditev štatenberškega jezera, ki se po legi in 
neokrnjeni okolici uvršča med zelo ugodne, še neizkoriščene možnosti 
rekreacijskih aktivnosti gostov, kot tudi oddiha v okolju, k i j e blizu, pa 
vendar po svoji značilni »poglobljeni« legi povsem o d m a k n j e n o od 
vsakodnevnega vrveža motornih vozil. 

Veliko je možnosti za razvoj rekreativnih dejavnosti na obrežju tega 
nekoč že urejenega in dobro obiskanega jezera. Med nj imi so gotovo 

Štatenberško jezero 

kopanje, seveda ob pr imernem očiščenju jezera, ribolov pa tudi čolna-
rjenje. 

Tako kot okolico gradu načrtujejo tudi jezero z okolico urediti v 
srednjeročnem razvojnem obdobju , to je do konca let» 1985. Seveda pa 
bo intenzivnost urejanja odvisna od zagotovljenih finančnih sredstev, ki 
ne bodo majhna , če bodo hoteli ta ohranjeni naravni objekt ponuditi 
gostu urejenega tako, da bo služil namenu. r. j-i • 

Besedilo m posnetek: 
Viktor Horvat 

ODPRLI BODO 
DOM KRAJANOV 

S skromno slovesnostjo bodo v krajevni skupnosti Bratje Reš odprli 
jutri ob 17. uri svoj dom, ki so ga v pretežni meri zgradili s sredstvi 
samoprispevka in s prostovoljnim delom krajanov. V novem d o m u se bo 
na slavnostni seji sestala skupščina krajevne skupnosti, sodelovala pa 
bodo tudi vodstva krajevnih družbenopolit ičnih organizacij. Kulturni 
program pripravljajo učenci osnovne šole Olga Meglič iii Centra sred-
njega usmerjenega izobraževanja. 

Jutri bodo odprli dom krajanov v KS Bratje Reš. Nekaj sredstev za opremo 
doma so prispevali tudi obrtniki iz te krajevne ^upnosti . (foto I. k.) 

Omeniti velja, d a j e dom krajanov velika pridobitev za to ptujsko 
krajevno skupnost, saj so dobili prostor, kjer se bodo lahko sestajali 
organi krajevne samouprave, družbenopoli t ične organizacije in seveda 
vsi krajani ob raznih priložnostih. N. D. 

PRIJETNO S KORISTNIM 
Osnovno šolo v Juršincih obiskujeta 302 učenca, poučuje pa na tej 

šoli 18 učiteljev. V petek so imeli športni dan in se ob tej priložnosti 
napotili na orientacijski pohod po gozdovih. Med potjo so nabirali 
gozdne sadeže, predvsem gobe. Športni dan so zaključili opoldne, ko so 
pred .šolskim poslopjem pripravili razstavo užitnih in neužitnih gob in 
drugih gozdnih sadežev. Tako so učenci praktično preizkusili pr ido; 
bljeno znanje v šoli, seznanili pa so se tudi z neužitnimi in s s trupenimi 
gobami. N. D. 

Del bogate bere (foto 1. k.) 
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ZA LEPO IN 
UREJENO OKOLJE! 

Priložnostnih akcij za ureditev okolja v ptujski občini ni malo, 
^,bnova pročelij stavb v starem delu mesta p a j e takorekoč stalna akcija. 
Y' tem l e tu j e že marsikatera stavba dobila novo pročelje, zadnje t n pa so 

naših posnetkih. Pri vseh obnovah sodeluje Zavod za spomeniško 
varstvo Maribor, v okviru svoje dejavnosti po dogovorjenem programu 
^ to leto pa so obnovili pročelje stavbe na Slovenskem trgu 5. Dela so 
^pravili delavci ptujskih Gradenj . 

Novo »preobleko« je dobila tudi stavba v Bezjakovi ulici 3, kjer .so 
^ja potrebna dela opravili delavci Stanovanjskega servisa Ptuj. Pri kraju 
paje tudi obnova pročelja stavbe na Cvetkovem trgu v kateri d o m u j e 
ptujski mestni kino. N. D. 

Prenovljena pročelja stavb v Bezjakovi 3 . . , 

na Slovenskem trgu 5 . . . 

in na Cvetkovem trgu 1, Foto I. C. in A. B. 

BORŠTNIKOVO 
SREČANJE'81 

Včeraj se je v .Mariboru pričelo tradicionalno srečanje profesi-
onalnih in amaterskih gledaliških skupin — 16. Borštnikovo srečanje. 
Letošnje srečanje je gotovo najbolj celovit pregled gledališkega snova-
nja, saj se bo v 31 krajih Slovenije do 30. oktobra zvrstilo kar 134 različnih 
prireditev. V tekmovalnem delu so oziroma bodo obiskovalci videli 
naslednje predstave: L. Pirandelo Noco j bomo improvizirali — Drama 
SNG Maribor. V. Duša Jaslice — Eksperimentalno gledališče Glej, H. 
Ibsen Strahovi — A G R F T Ljubljana, W, Shakespeare Hamlet — SLG 
Celje, L. Ristič Missa in a minor — Mladinsko gledališče Ljubljana, L 
Cankar Hlapci — Drama SNG Ljubljana, I. Cankar Hlapci — Mestno 
gledališče Ljubljana, W1 Shakespeare Kar hočete — Stalno slovensko 
gledališče Trst, J. B. P. Moliere Don Juan ali kameniti gost — Primorsko 
dramsko gledališče Nova (Jorica, in R. Šeligo Svatba — Prešernovo 
gledališče Kranj . 

Kul turno — manifestativni del srečanj je letos poudar jen z dvema 
obletnicama: s 40-lelnico vstaje jugoslovanskih narodov in narodnosti in 
s 150-letnico rojstva Frana Levstika. Omeniti moramo, da poleg slo-
venskih gledališč sodelujejo na srečanju še gledališča iz SR Makedoni je 
s tremi predstavami, iz SR Hrvatske s sedmimi, iz SR Srbije s tremi in iz 
SR Bosne in Hercegovine z dvema predstavama. 

V Ptuju bomo videli danes ob 15,30 v Centru srednjega usmerjenega 
izx)braževanja predstavo Gledališča ljudske vstaje, naslednji četrtek, 29. 
oktobra, pa predstavo D. L. Coburna Partija remija v izvedbi Stalnega 
slovenskega gledališča iz Trsta. Predstava bo ob 19,30 za izven. 

V BS se vključuje tudi ptujski radio, ki bo do 30. oktobra predvajal 
oddaje o zgodovini slovenskega gledališča. Odda je bodo na sporedu 
med tednom vsak dan od 18. ure dalje, razen v sredo, ko jo lahko 
poslušate od 15,30 dalje. 

D o d a m o naj še, da bo tudi letos v Slovenski Bistrici Malo Borš-
tnikovo srečanje v okviru katerega se bo zvrstilo 30 predstav v Slovenski 
Bistrici in okoliških krajih. n Dobl jekar 

FRAN LEVSTIK -
ŽIVLJENJE IN DELO 

(1831-1981) 
O b 150-letnici rojstva slovenskega pisatelja, pesnika, dramat ika in 

kritika F R A N A LEVSTIKA, avtorja treh mejnikov slovenskega slov-
stva — povesti MARTIN K R P A N , razprave N A P A K E SLOVEN-
S K E G A PISANJA, potopisa P O P O T O V A N J E O D LITIJE D O ČA-
TEŽA — je v okviru jubilejnih- praznovanj po Sloveniji pripravila 
Ljudska in študijska knjižnica Ptuj razstavo »FRAN LEVSTIK — 
Ž I V L J E N J E IN D E L O (1831-1981)« 

Razstava bo v študijskem oddelku knjižnice odpr ta od 22. oktobra 
do 20. novembra 1981, vsak dan od 7. do 19. ure, v soboto od 7. do 12. ure. 

Uprava knjižnice 

Srečanje tamburaških 
skupin 

v nedeljo, 25. oktobra, bo v Cirkovcah 2. srečanje slovenskih 
tamburaških skupin. Ker so se Cirkovčani na lanskem prvem sre-
čanju izkazali kot odlični organizatorji in gostitelji, so to vlogo 
prevzeli tudi letos. Srečanje bodo organizirali o b sodelovanju Zveze 
kulturnih organizacij Slovenije in občine Ptuj, bo pa v d o m u kraja-
nov. 

Letos se je prijavilo na srečanje precej skupin, vendar je komisija 
za orkestralno glasbo pri Z K O S napravila selekcijo in uvrstila na 
srečanje 12 slovenskih tamburaških skupin. Tako bodo v Cirkovcah 
nastopale naslednje skupine: SPD Jepa, Baško jezero Loče, M F S 
»Ivan Navratil« Metlika, Bisernica Reteče, Središče ob Dravi, P D 
»Janez Čuk« Vučja vas^ PD »Oton Zupančič« Artiče, K U P Lipa 
Konovo, K U D Beltinci, Z P D »France Prešern« Celje, D P D Svoboda 
Prevalje, D P D Svoboda Ptuj in PD Cirkovce. Srečanje, ki se bo 
pričelo ob 15. uri bo povezoval znani humorist Toni Gašperšič. 

N. Dobl jekar 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 

ž e prejšnji teden smo zapisali, 
da so se v poznem 16. stol. uvelja-
vili pravi oblazinjeni stoli, ki so 
jih kmalu sprejele vse evropske 
dežele. Nova oblika je zagotavlja-
la udobje, saj so bila pri tej vrsti 
stolov običajna tudi oblazinjena 
naslonila za roke, mehkejši sedeži 
in naslonjala pa so nudili prijet-
nejše sedenje. Udobnost so še 
povečali, ko so naslonjalo rahlo nagnili nazaj . 

Za oblazinjenje so uporabljal i različno blago, na bogatejših sedežih 
srečujemo tudi usnjene, večkrat delno pozlačene prevleke, tapiserije, 
žamet, damast ali svilo. Tudi zakovicam, s katerimi so pritrjevali blago 
na okvir, so posvečali veliko pozornosti. 

Toge in ravne renesančne inije so se vedno bolj umikale mehkim in 
volutastim. V renesansi sta bili prednj i nogi navadno zvezani z okraše-
nimi deskami, v baroku pa so se bogato okrašene vezi preselile v 
spodnji del stola in povezale vse štiri noge hkrati. 

Kakor je v renesansi narekovala stil Italija, tako s e j e v baroku vsa 
Evropa podrejala okusu Francije, kjer so stil narekovali ustvarjalci na 
dvoru. Zato so glavne razvojne stopnje francoskega baroka pomenova-
ne kar po francoskih kraljih. 

Iz obdobja Ludvika XIV hrani Pokrajinski muzej Ptuj lep naslanjač, 
datiran v čas okrog 1700 Sedežna ploskev, naslonjalo in naslonih za 
roke so oblazinjeni in opeti z novim blagom. Noge so v spodnjem delu 
zvezane z bogato okrašenimi volutami, ki imajo v tlorisu obliko črke X, 
iz križišča pa raste balustrski nastavek. Naslonila za roke se volutasto 
zaključujejo, kar je značilno za razkošnejše naslanjače. Opori za 
naslonila pa rasteta natančno iz sprednj ih nog. Stol iz našega muzeja 
sodi med najznačilnejše primere te vrste, kar dokazuje tudi pozlata, ki 
prekriva vse bogato izrezljane lesene dele. 

Naslanjač iz obdobja Ludvika XIV., iz zapuščine rodbine Herberstein. 
Fototeka kultumo-zgodovinskega oddelka, F 1082 

Marjeta Ciglenčki 

(19. nadaljevanje) 

ŠTATENBERG (STATENBERG), DVOREC 
Na lahni vzpetini v istoimenskem naselju pri Makolah. Občina 

Slovenska Bistrica. 
Dvorec je dal med 1720—1740 pozidati grof Dizma Attems, stari 

grad pri Makolah p a j e prepustil uničenju. 1809 je postal njegov lastnik 
Franc Ludovik Blagatinšek pl. Kaiserfeld, sledih so mu Jožef pl. Kai-
serfeld, Klavdij Ritter pl. Pi t toni-Dannenfeld, Ferdinand knez Lob-
kovvitz, potlej 2 i g a C o n r a d , d r . Piuspl. Buchau ,po 1849 Gustav Konradi 
in drugi. 19 lOje del gradu pogorel. Med obema vojnama g a j e posedoval 
Neumann iz Zagreba. Z d a j je v n jem gostišče. 

Pred dobrimi sto leti so dvorec označevali kot sodobno, dve nad-
stropji visoko stavbo, obdano z nasadi in parkom, z veliko, v dve nad-
stropji segajočo dvorano, 40 sobami, večjim številom kuhinj, lepo vehko 
kapelo z zakristijo, zapori, vozarnico, hlevi in prek 34 m globokim 
vodnjakom. Curk ga opisuje takole: 

»Novi Š ta tenberg je zgradil italijanski arhitekt Camesini tako, d a j e 
razporedil glavne in stranske trakte okoli pravokotnega dvorišča z nasadi 
in vodometom. Zaradi želje lastnikov po reprezentanci je v načrtu 
upošteval vse ustrezne elemente: vhodno alejo, ograjo z vrati, kamno-
seško obdelani portal, velike dimenzije arhitekture, široka stopnišča na 
prednji in teraso na zadnji stkani, pravokotno dvorišče, vežo in stopnišče 
v glavno dvorano, sobane za goste, galerijo slik, kapelo, glasbeno dvo-
rano, prostore za spremstvo in upravo itd. Geomorfološke okoliščine so 
onemogočile zgraditev reprezentančnega dohoda, vhodne aleje in 
Ograje z vrati, zato j e odpadel tudi kamnoseško obdelani portal in 
fasadno stopnišče, ki ju je arhitekt prestavil, in sicer vhod v nekoliko 
izstopajoči in z at iko poudarjeni osrednji del severnega trakta s š tukirano 
prehodno vežo, reprezentančno dvorišče pa k dvoriščni fasadi glavnega 
trakta. V glavni južni fasadi so samo n e p o m e m b n a vrata, ki vodijo v 
Štukirano vežo, povezano po stopnišču s I. nadstropjem. Ker je bil to letni 
dvorec, ni razvil vhodne arhitekture, ampak je bila glavna dvorana 
dostopna kar neposredno z zunanjega stopnišča, z notranjih stranskih 
hodnikov in iz sob v obeh krilih glavnega trakta. S tem pa je bila 
pretrgana neposredna povezava obeh kril, kar je bilo pozneje popra-
vljeno z dozidavo dveh kotnih kubov, ki sta omogočila prehod prek 
zunanjega stopnišča oz. notranjih hodnikov in s tem povezala vso stavbo. 
Galerijo slik so nadomesti le sobane krilnih traktov, ki so jih pokrili s 
Stukaturami in freskami. Spremstvo in uprava sta prišla v 1. nadstropje 
severnega trakta in pritličje zveznih traktov, ki zaključujeta v vzhodni 
zvezni trakt tako. da se n jeno pročelje u jema s pročeljema stranskih 
traktov. Glavno pročelje odl ikujejo pilastri. katerih visoki podstavki 
dokazujejo, da so tu nameravali postaviti teraso ali balkon na stebrih. 
Čeprav stranska trakta samo povezujeta glavni in severni trakt, z iz-
stopajočima deloma pročelij in arkadnimi hodniki v nadstopju podčr-

tujeta učinek d r i ^ i h dveh traktov in ga s topnjujeta v monumenta lnos t in 
reprezentanco. Statenberške arhitekture kaže stilno in kompozicijsko 
italijanskega arhitekta z renesančno klasicistično osnovo in Hilde-
brandovimi vplivi. Tudi plastični in renesančno zadržani štuk govori za 
italijanskega mojstra, k i j e bil za svoj čas slogovno konservativen, toda 
izrazito dekorat ivno usmerjen. 

Z reprezentančnostjo gradu se u jema tudi slikarija, ki krasi glavno 
dvorano in pet stranskih soban. V glavni dvorani so na stropnem 
pravokotniku predstavljene v figuralni kompoziciji znanosti in .ume-
tnosti, v eferičnih trapezih pa alegorije štirih elementov: zraka, zemlje, 
vode in ognja . . . V stranskih sobah so upodobljeni razni mitološki 
prizori, razvrščeni v osrednji sliki in štirih kartušah, tako da je skupno 

upodobljenih 25 prizorov. Za štatenberškega slikarja — menda je to 
Joannecky — je značilno, d a j e že opustil iluzionistični persoektivizem in 
se razvil v dekorativnost, pri čemer so se figuralne kompozicije znašle 
pred široko razvitimi pokrajinskimi ozadji. V tem pogledu pomeni 
štatenberška slikarija v primerjavi s starejšo dornavsko ali slovenjebi-
striško, ki sta še živeli iz elementov dinamičnega centralizma, napredek 
k poznobaročnim idealom sredine 18. stoletja. 

Tako se narn Štatenberg predstavlja kot p o m e m b n a stopnja v razvoju 
naše fevdalne arhitekture na prehodu iz zgodnjega v pozni barok, ko so 
zaprte graščine začeli nadomeščati podkvasti in paviljonski dvori, ki so 
se tesneje povezali z obdaja jočo jih naravo, medtem ko sta slikarstvo in 
kiparstvo v Štatenbergu na značilnem razpotju med retrospektivo in 
naprednostjo. 

TEMNAR (HERMANNSHOF) , URAD, DVOR 
Na položni vzpetini, Hemranci 51. Občina Ormož. 
Vas je že 1247 podaril ptujski gradnik Herman (ime!) nemškemu 

viteškemu redu, k i j e tu ustanovil svoj urad. T a j e imel posebne pravice, 
k i j i h našteva urbar iz o. 1486. 1542 se dvor ob cenitvi posesti veliko-
nedeljske komende omenja kot Temler , Tembler . V stavbi je bila do 1958 
uprava vinogradniške zadruge Jože Kerenčič, zdaj j e v njej stanovanje. 

Današnja 3 x 7 osna, pravokotna visokopritlična in podkletena stavba 
(oboki v kleti so opečni) ima na zunaj vse značilnosti preprostega 
podeželskega dvorca iz 19. stoletja. Le na začelju prizidana stolpičasta 
kapela z zaobljenim sklepom in laternasto kapo ter s štukiranimi 
baročnimi okviri okrašeni stropi v sobah postavljajo čas njenega na-
stanka -še v baročno dobo. 

TRNOVEC (TERNOVVETZ), DVOR 
Neznana lokacija blizu Sel ob Polskavi. Občina Ptuj 
Dvor je bil že pred 1542 (imenjska cenitev?) v posesti Lambergov in je 

po 1570. prišel v posest Windischgratzov. Ti so ga 1605 prodali Tomažu 
Strieblu z Draneka. njegova hči Judi ta g a j e prinesla za doto Viljemu pl. 
Saurau. nakar je spet prišel v roke Lamberških, Verjetno 1662 s i je dvor 
pridobila baronica Eva pl. Saurau in ga 1682 skupa j s pomir jem in 
deželnim sodiščem na vseh pripadajočih pjosestih prodala gospe Ani 
Beatrici Gallensteinski (s Pod peči pri Litiji?). 1687 so ga pridružili 
gospoščini Turnišče nakar izgine za njim vsaka sled. Kot last Janeza 
Maksimiljana, grofa Thurn-Valsassine, lastnika Turnišča, je dvor 
označen že v registru Vischeijeve Topografi je . 

Vischer je na svojem zemljevidu upodobil u t r jeno gradščino z obzi-
djem in močnim stolpom, v Topografi j i pa preprosto, neutr jeno pra-
vokotno stavbo z odprt im al tanom. Mogoče je. da gre pri eni od obeh 
upodobitev za Lančji dvor v Lancovi vasi. 

Nadal jevanje prihodnjič Tmovec — dvor na Vrischeijevi upodobitvi iz okrog leta 1681 
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STRIČEK CVENKV 

NOVEM ŠOLSKEM LETU 
z novim šolskim letom mladi varčevalci nadal ju je jo z aktivnostmi 

spodbujan ja varčevanja, tako tudi z akcijo »StriČek Cvenk«. Akcija 
zahteva, da mladi varčevalec vsaj enkrat mesečno obišče pionirsko 
hranilnico; za vsak prvi obisk v mesecu pa dobi potrdilo na kartončku. Za 
dva potr jena obiska pa že darilce. Osem obiskov — prinese varčevalcu 
štiri darila. Le-ta bodo simbolična, uporabna in likovno zelo zanimiva. 
Prvo darilce v mesecu novembru je stenski koledar, drugo v j anua r ju je 
etui z barvicami, tretje v marcu je šilček in četrto v maju je igrica, s 
stričkom Cvenkom do cilja. Akcija Striček Cvenk traja od prvega ok-
tobra do 30. juni ja . 

Poleg uspešnih varčevalcev, bodo nagrejene tudi pionirske hranilnice. 
Kriteriji za njihovo uspešnost so bili sprejeti na svetu in zboru mentorjev 
pionirskih hranilnic. Denarne nagrade od 2000 do 6000 dinarjev pa bo 
prejelo pet najuspešnejših pionirskih hranilnic. M G 

Bili smo na Gomili 
v Slovenskih goricah 

Pionirska sekcija PD »Donačka gora« Stoperce je organizirala v 
soboto, 10. 10. že svoj četrti samostojni izlet v tem letu. Z rednim 
avtobusom smo se peljali na Gomilo, se sprehodili do — na žalost — 
neuporabnega stolpa in si z malico in igricami dali duška razočaranju. 
Pot smo nadaljevali peš proti Juršincem. Razgledovali smo se po Slo-
venskih goricah, ker pa grozdja ni bilo več, smo se posladkali z jabolki in 
hruškami. Iz Juršincev smo se vrnili preko Ptuja z avtobusom v Stoperce, 
kjer nas je pričakal pravi mrzel jesenski dež. 

Prijetnega potepanja s e j e udeležilo 18 pionirjev v spremstvu dveh 
člani društva. S tem pa še ni zaključena dejavnost sekcije. Še v oktobru 
bomo poslušali p redavanje o slovenskih planinskih poteh. Pozimi smo se 
seznanjali z opremo planincev in varnosti v gorah, spomladi pa smo imeli 
predavanje o zagorski planinski poti. Seveda pa se bomo tudi v bodoče 
izobraževali in pr idno spoznavali lepote naše domovine. 

Vera Planine 
mentor pionirske sekcije PD 

»Donačka gora« Stoperce 

SITAR OBRANIL NASLOV 
Drugo nedeljo v oktobru je bil v Trogiru pri Splitu tretji turnir za 

prvenstvo SFRJ v full contact karateju. Tekmovanje je bilo tokrat v 
ringu, tako kot pri boksarjih. 

Na jpre j so bile uvodne borbe, kjer Ptujčani niso imeli predstavni-
kov. V tej skupini imajo pravico nastopa vsi, ki so doslej že osvojili drugo 
mesto v svoji skupini. Sledile so glavne borbe, v katerih so se pomerih 
prvaki s svojimi izzivalci. Borbe so trajale po pet rund. Kot je bilo 
pričakovati, j e tudi tokrat zmagal Milivoj Špika, sicer domačin, lanski 
prvak v poltežki kategoriji. 

Tega tekmovanja se je kot edini predstavnik Ptujčanov lahko 
udeležil le Vladimir Sitar, ki j e tudi tokrat, že četrtič, na tem tumi i ju 
obranil naslov, saj j e svojega nasprotnika premagal po točkah s 141:128. 
Zadnje, četrto tekmovanje bo 5. decembra v Celju. Fran jo Hovnik 

VSE VEČJE ZAUPANJE 
BISTRIŠKI BANKI 

Kreditna banka Maribor poslo-
vna enota Slovenska Bistrica s 
svojimi enotami v Poljčanah, na 
Pragerskem, Oplotnici in izplačil-
nim mestom v delovni organizaci-
ji IMPOL, si je v dolgoletnem po-
slovanju z občani in organizacija-
mi, s pravilnim pristopom in do-
brim odnosom pridobila naslov 
organizacije, kateri je mogoče 
zaupati svoja denarna pa tudi de-
vizna sredstva. 

Vse do leta 1976 je bistriška 
banka delovala v neprimernih in 
utesnjenih, za normalno poslova-
nje nevzdržnih prostorih. Bilo je 
potrebno veliko strpnosti tako 
zaposlenih kot tudi tistih, ki eo 
prihajali tja po opravkih. Prav ob 
dobrem poslovanju v tako težav-
nih pogojih si je bistriška banka 
uspela pridobiti zaupanje delov-
nih organizacij kot tudi občanov-
varčevalcev. Rasla so sredstva de-
lovnih organizacij kot tudi obča-
nov predvsem v obliki hranilno 
kreditnih aktivnosti. Vzporedno z 
večjim krogom dejavnosti so v 
tem kolektivu rasle tudi potrebe 
po sodobnejših in večjih prosto-
rih. 

Hiter razvoj bančništva in vse 
večje število delovnih organizacij 
in občanov, ki so zaupali denarna 
poslovanja bistriški bnaki, kakor 
tudi hiter razvoj poslovanja v 
bančništvu, so zahtevali sodob-
nejše delovne prostore in opre-
mo. Tega pa ni bilo mogoče ures-
ničiti v takratnih prostorih. Od-
ločili so se za novogradnjo, ki je 
zahtevala od članov kolektiva 
precejšnjo mero samoodpovedo-
vanja kot tudi soudeležbo delov-
nih organizacij občine Slovenska 
Bistrica ter takratnega nosilca 
aktivnosti v bistriški banki Ljub-
ljanske banke. Leta 1976 so so-
dobno zgradbo banke na Titovi 
cesti predali namenu. 

Danes kolektiv KB Maribor PE 
Slovenska Bistrica šteje blizu 60 
članov. Kar polovica jih dela na 

konkretnih poslih z občani. V 
okviru te enote deluje tudi 15 pio-
nirskih hranilnic. To pomeni, da 
na vsaki osnovni šoli v občini de-
luje takšna hranilnica. Da so te 
zelo uspešne, kažeta tudi dva po-

membna pokazatelja. V šolske 
hranilnice je vključeno kar 3600 
učencev od skupno4200, kolikor 
jih je v bistriški občini, med pio-
nirskimi hranilnicami so kar tri 
uvrščene med prvih šest najbolj 
uspešnih v okviru KB Maribor. 

V KB Maribor PE Slovenska 
Bistrica je trenutno 24 tisoč var-

čevalcev, kar je v primerjavi s šte-
vilom celotnega prebivalstva v 
občini, teh je 32 tisoč, pomemben 
uspeh. Ob tem je pomembna 
aktivnost banke v osnovnih šo-
lah, kjer že najmlajše vključujejo 

med varčevalce. Spodbudno je 
tudi število delovnih varčevalcev, 
teh je pri bistriški banki sedaj že 
okoli šest tisoč, in imetnikov te-
kočih računov, teh je 800. Vse 
uspešnejše pa se uveljavlja tudi 
novost pri KB Maribor PE Slo-
venska Bistrica, da občani svoje 
obveznosti za poravnavo stana-

rin, elektrike, vodarine in drugj^j 
poravnavajo prek svojih tekočii, 
računov. Med uspešnosti pošlo, 
vanja štejejo tudi spoznanje, (jj 
danes že vse delovne organizacija 
bistriške občine isplačujejo oseb-
ne dohodke prek hranilnih knjij. 
nic, uveljavlja pa se tudi plačeva-
nje osebnih dohodkov prek teko-
čih računov. 

Pri KB Maribor PE Slovenska 
Bistrica ugotavljajo, da se jim i 
vsakim letom dvignejo denarna 
sredstva za okoli 18 c^stotkov, v 
tej višini pa raste tudi število var-
čevalcev. 

V letošnjem oktobru, mesecu 
varčevanja, je za svoje varčevalce 
enota banke pripravila predvsem 
filmske predstave. Tako je za naj-
mlajše v sredo in četrtek, 7. in 8. 
oktobra odkupila risanko Palči-
ča. Za starejše varčevalce pa je v 
soboto, 9. oktobra odkupila dve 
predstavi amer iškega filma 
Razkošje v travi. Zadnji teden v 
mesecu oktobru pa bo PE Sloven-
ska Bistrica podelila razrednim 
skupnostim osnovnih šol brošure 
100 + 3 načine do varčevanja, 
mladim varčevalcem pa bodo dali 
še brošuro z napotki za zbiranje 
sekundarnih surovin. Ob tej pri-
ložnosti bodo izdali še poseben 
plakat posvečen 31. oktobru — 
svetovnemu dnevu varčevanja. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

V novih prostorih 
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16. KROS DELA V PTUJSKIH TOPLICAH 

VELIK USPEH PTUJA, ODLIČNA 
ORGANIZACIJA 

Zaključno tekmovanje občinskih 
reprezentanc v krosu za pokale De-
la in prvenstvo Ljubljanskega ar-
uiadnega območja se je končalo z 
velikim uspehom Ptuja — tako tek-
ijiovalnim kot organizacijskim. V 

skupni uvrstitvi je namreč reprezen-
tanca ptujske občine osvojila odli-
žno drugo mesto za Tržičem, izpu-
stila pa je veliko priložnost za kon-
čno zmago. Prvega mesta jih je sta-
la nepopolna ekipa (na cilju) v kate-
goriji mlajših mladincev. Kljub te-
mu pa so dokazali, da se kljub skro-
mnim (slabim) pogojem dela zelo 
dobro tako v P tu ju kot tudi zunanjih 
šolah, ki so dale največ tekmoval-
cev v pionirskih kategorijah. V teh 
kategorijah pa je bil P tu j najboljši in 

zasluženo prejel posebni pokal 
Atletske zveze Slovenije. 

Organizacijo prireditve in izvedbo 
so hvalili vsi nastopajoči in pred-
stavniki republiških zvez ter občin-
skih reprezentanc. Bila je tekoča, 
brezhibna, brez najmanjšega 
zastoja, rezultati pa po zaslugi elek-
tronske obdelave (MIP) sprotni in v 
zelo kratkem času. V pripravo in iz-
vedbo te velike in zahtevne manife-
stacije je bilo vključenih okrog 100 

ptujskih telesnokulturnih delavcev 
in drugih občanov. Tako so sodelo-
vali člani atletskega kluba P t u j (ti so 
nosili največje breme), ZTKO, uči-
telji in profesorj i telesne vzgoje, vo-
jaki vojašnice Dušan Kveder, delav-
c iTOZDPtujske top l ice ,MIP-a ,ob-
iani KS Ivan Spolenjak — skratka. 
Vsi so svoje naloge zelo dobro opra-
vili. 

P tu j skaek ipa , ki j o je vodil Franc 
Ivančič, se je res izkazala. Vsi so se 

borili do zadnjih metrov, kar je ka-
rakteristika vseh nastopov in vseh 
tekmovalcev. Uspeh ni izostal ter je 
hkrati veliko priznanje atletskim de-
lavcem in učiteljem telesne vzgoje 
ptujske občine. Na tej poti je ob iz-

boljšanju pogojev potrebno vztraja-
ti! 

REZULTATI: 

— skupni ekipni vrstni red: 1. 
Tržič 895 točk, 2. P tu j 868, 3. Ra-
dovljica 848, 4. Ljubljana-Siška, 5. 
Ravne, . . ., 20. Slovenska Bistri-
ca, 28. Ormož — nastopilo je 42 
občinskih reprezentanc. 

— mlajši pionirji (1969): 1. Da-
mjan Zaje (Grosuplje);—ekipno: 1. 

Radovljica, 4. Slovenska Bistrica 
(Hribernik, Jazbec, Tomažič), 21. 
P tu j ; 

— mlajše pionirke (1969): 1. Ja-
na Celan (Postojna); — ekipno: 1. 
Ptuj(Lidi jaKokol ,Marjeta Vodovič, 
Kristina Halodeja), 17. Ormož, 20. 
Slovenska Bistrica; 

— mlajši pionirji (1968): 1. Maks 
Mav (Domžale), 2. Roman Zmavc 
(Ptuj); — ekipno: 1. P tu j (Roman 

Zmavc, Vojko Bedrač, Srečko 
Holc), 12. Ormož, 19. Slovenska 
Bistrica; 

— mlajše pionirke (1968): 1. 
Dragica Lesjak (Maribor); — ekip-
no: 1. Celje, 3. P tu j (Brigita Kolnik, 
Zdenka Smigoc, Vida Fras), 15. 
Slovenska Bistrica, 28. Ormož; 

— starejši pionirji (1967): 1. An-
drej Japel j (Ljubljana-Vič-Rudnik); 
— ekipno: 1. "^itovo Velenje, 17. 

Ptuj , 27. Slovenska Bistrica, 28. 
Ormož; 

— starejše pionirke (1967): 1. Bi-
ba Muhič (Ljubljana-Siška); — 
ekipno: 1. Titovo Velenje, 5. P tu j 
(Pernek, Rižnar, Hameršak), 3. Slo-
venska Bi.strica (Pečovnik, Javor-
nik, Pristovnik), 22. Ormož; 

— starejši pionirji (1966): 1. An-
drej Mohar (Grosuplje); — ekipno: 
1. Ljubljana-Bežigrad, 8. P tu j , 20. 
Slovenska Bistrica, 26. Ormož; 

— starejše pionirke (1966): 1. 
Silva Rožič (Maribor); — ekipno: 1. 
Ravne, 2. P tu j (Frančka Slodnjak, 
Irena Jus, Sonja Pajenk), 8. 
Ormož; 

— mlajši mladinci: 1. Luka Ber-
not (Ljubl jana — Bežigrad) — 
ekipno: 1. Celje; 

— mlajše mladinke: 1. Marija 
Sravs (Maribor), 2. Marija Ha-
meršak, 3. Dorka Sajber (obe 
Ptuj) ; — ekipno: 1. P tu j (Hamer-
šek, Sajber, Jelka Sirec); 

— starejši mladinci: 1. Darko 2i-
čkar (Celje), 2. Mirko Vindiš 
(Ptuj); — ekipno: 1. Celje, 10. 
Ptuj ; 

— starejše mladinke: 1. Ani Ba-
bič (Celje); — ekipno: 1. Celje, 4. 
P tu j (Belšak, Šešerko, Mlakar); 

— člani: 1. Stane Rozman (Ce-
lje); — ekipno: 1. Titovo Velenje, 
6. P tu j (Zupanič, Lebar, Marko-
vič), 14. Slovenska Bistrica; 

— članice: 1. Jožica Pregl (Mari-
bor), 2. Marija Vindiš (Ptuj); — 
ekipno: 1. Kranj, 2. P tu j (Vindiš, 
Marija Tili, Zdenka Topolovec); 

— mlajši veterani: 1. Janez 
Umek (Kranj); — ekipno: 1. 
Kranj, 11. P tu j ; 

— starejši veterani: 1. Rok Stros 
(Kranj); — ekipno: 1. Kranj, 11. 
Ptuj ; 

— veteranke: 1. Greta Rozman 
(Kranj); — ekipno: Kranj, 5. P tu j 
(Marija Podgoršek, Marija Juršič, 
Štefka Zupane); 

PRVENSTVO LAO: 

— posamezno: 1. Mladen Kršek 
(Vrhnika); —ekipno : 1. Vrhnika; 

POKALI AZS 

— pionirske kategorije: 1. Ptuj , 
2. Tržič, 3. Postojna, 13. Sloven-
ska Bistrica, 19. Ormož; 

— mladinske kategorije: 1. Ce-
lje, 2. Ravne, 3. Domžale, 9. Ptuj ; 

— člansko-veteranske kategorije: 
1. Ljubljana-Siška, 2. Tržič, 3. 
Ptuj ; 

Tekst in foto: 
1. kotar 

Na svečani otvoritvi so tekmovalke in tekmovalce pozdravili Marjan 
Ostroško (preds. org. odbora), Janez Ponebšek (preds. AZS) in dr. Cveto 
Dopiihar (preds. SO Ptuj) 

Start članov v teku na 5000 metrov 

Pozdrav ob zmagi 

Roman Zmavc (v sredini) 

Marija Hameršek 

Mirko Vindiš Marija Vindiš (levo) 

MLADINSKA ROKOMETNA LIGA ~ VZHOD: 

Ormož-Velika 
Nedelja 11:12(7:6) 
Igrišče v mestni grabi, gledalcev 80, sodnika: Har tman in Dolgov iz 

M. Sobote. 
RK Ormož: Bedrač, Zižek 1, Mavčič 3, Hebar 4, Kosi 1, Blagovič 1, 

Korošec 1, Antolič, ZemljiČ, Potočnjak , Lah, Vaupotič. 
RK V. Nedelja: Zoreč, Zorli P. 1, Marinič 3, Jurkovič 4, Kumer, 

Majcen 1, Cvetko 3, Meško. 
V lokalnem derbiju je mladincem iz Velike Nedelje uspelo premagati 

domačine in tako doseči šesto zaporedno zmago, čeprav so nastopili brez 
treh standardnih igralcev. V borbeni tekmi so mladi Ormožani vodili večji 
del :ekme, vendar so gostje v odločilnih trenutkih manj grešili in si s 
golom Cvetka v zadnji minuti zagotovili fK)niembni točki. vt 

SNL: 

Ptuj-Primorje 2:2(2:1) 
Ptuj , s tadion Drava — gledalcev 300, sodnik Miletič — Cel je . 
Ptuj: Simonič, Smigoc. Žgeč, Malek, Radohč , Vogrinec, Vrabl , 

Skok (Žitnik), I:meršič. Ceh , Ogrizek (Korošec); 
Pr imorje: K a m p a r a . Birsa, Lučka, Žorž, Marc , Zižmond ( D o b r o -

valj) Stok, Doblj^ak. Markovič, Pavič, Vidic (Baga te l j—Koren) . 
Strelci: 0:1 Z ižmond (20. min), 1:1 Ceh (30. min 11-m), 2:1 Emerš ič 

(34. min), 2:2 Dol jak (55. mm) . 
Prve minu te so pr ipadle gostom, ki so neka jk ra t neva rno ogrozili 

domača vrata, na srečo pa so bili napada lc i netočni . V 14. minut i s e j e 
zatresla d o m a č a mreža , venda r j e sodnik zadetek razveljavil zaradi 
p repovedanega položaja . K l jub temu so gostje prišli v vodstvo prek 
Z ižmonda v 20. minut i . Ko so domač in i krenili s sredine, je Emerš ič s 25 
metrov po prekršku izvedel prosti strel, goste pa j e rešila vratnica — žoga 
s e j e odbi la v polje. 

V 30. minut i sta v igro vstopila mlad inca Korošec in Ži tnik, za-
menja la sta Skoka in Ogrizka, ter vnesla hitrejši t e m p o in še v isti minut i , 
k o j e na desnem krilu bil zrušen v p rodoru Emeršič, so domač in i izenačili. 
Sodnik j e takoj dosodi l ena j s tmet rovko , ki j o j e Ceh realiziral. 

N e k a j minut za tem so domač in i prešli v vodstvo — Emeršič j e sicer 
slabo streljal venda r j e vratar še slabše posredoval in žoga s e j e znašla v 
mreži. P o b u d a j e bila d o polčasa v rokah d o m a č i n o v in v zadn j i minut i 
je strel Vrabla za las zgrešil vrata, k o j e streljal iz težavnega položa ja . 

Po o d m o r u smo pričakovali t e m p o še prvega dela , toda igra .seje 
umirila in pre težno odvi ja la na sredini igrišča. D o k a j i znenada so gost je 
izenačili, k o j e v 55. min Doljak s k rasn im volejem z 20 metrov poslal žogo 
v levi spodnj i kot. 

Po tem zade tku sta se ekipi trudili , da bi rezultat spremeni l i , kar pa 
napada l cem k l jub pri ložnost im ni uspelo. 

Z a d n j e minu te so pr ipadle d o m a č i n o m , ki dveh idealnih pri ložnosti 
niso izkoristili in tako je gostom uspelo osvojiti točko. 

* T e k m a je bila t ipično prvens tvena , na t renu tke nervozna , vsekakor 
pa v me jah dovol jenega in tako sodnik Miletič ni imel težjega dela . K l j u b 
temu pa j e mora l pokazat i r u m e n a ka r tona gos toma Birsi in Paviču. 

Z u p a n e 

Trenutne uvrstitve v MNL 

SRL ČLANICE: DRAVA-BRANIK 1830 (11:12) 

VISOK PORAZ V 
ŠTAJERSKEM DERBIJU 

Stadion Drava v Ptuju , gledalcev 
20, sodnika Rautar (Radeče) in 
Vovk (Trbovlje); 

DRAVA: Farič, Rimele 1, Kelenc 
3, Mari ja Vičar 9, Filipaja, Lepej 
2, Doki, Kmetec 3, Skaza, Metka 
Vičar, Sitzenfrai; 

BRANIK: Vujinič, Sauperl 11, 
Miki 7. J. Pocrnjič, B. Pocrnjič 4, 
Spur 2, Bunič 5, Ramoševac, Mar-
kuš, Ritlop 1, Rojs, Vabič; 

igralke Branika so po nekaj letih 
znova premagale ptujsko Dravo in 
to v P tu ju . P o prvem delu ni kaza-
lo na visok poraz, saj so močno 
oslabljene Ptujčanlie igrale zelo 
borbeno in dobro ter bi z nekoliko 
več sreče lahko celo vodile. Do 

preobrata je prišlo pri rezultatu 
14:13 za Branik. Sledila je namreč 
serija neuspešnih napadov, zgre-
šenih poda j in slabe domače 
obrambe. Gostje so to izkoristile 
in napolnile domačo mrežo ter 
povedle ker s 24:13. Domačinke so 
namreč v drugem delu močno 
popustile in Mariborčanke so 
umagale popolnoma zasluženo in 
tudi pričakovano, saj so fizično 
veliko močnejše. 

V prihodnjem kolu (v nedeljo 
dopoldan) se bo Drava v P tu ju 
pomerila z ekipo Itas iz Kočevja, 
ki trenutno vodi na lestvici in je 
favorit tudi v P tu ju . Pred sreča-
njem članic se bodo mladinci RK 
Drava pomerili z Minervo iz Griž. 

1. kotar 

- REPUBLIŠKA ROKOMETNA LIGA - MOŠKI: 

Peko-
Velika Nedelja 
34:27(17:13) 

Igrišče v Križah pri Tržiču, gledalcev 150. Sodnika: Hvasti iz Kranja 
in Kramar iz Križ pri Tržiču. 

Peko: Keršič, Fuks 3, Cerkovnik 4, Košir 1, Hrnčič 1, Radon 7, 
Maje 15, Bahun 3, Filipčič. 

Velika Nedelja: Lah, Zorli D., Bezjak M. 5, Rajh 5, Rajšp 1, Zorko 
5, Bezjak!. 3, Cvetko, Majcen 3, Mesarec, Sabo 5, Balkan. 

Moštvo Velike Nedelje se je vrnilo z gostovanja v Tržiču brez točk 
predvsem zaradi slabe igre v obrambi, zlasti v začetku tekme, ko so si 
domačini ustvarili prednost štirih golov in jo zadržali do odmora . V 
drugem delu so gostje nekoliko izboljšali igro v obrambi in v 53. minuti 
zmanjšali rezultat na 26:27. Takrat pa sta stopila na sceno domača 
sodnika, ki sta najprej izključila M. Bezjaka, nato pa s pristranskimi 
odločitvami zagotovila domačinom prepotrebni točki. 

Delegiranje sodnikov s strani sodniške komisije je vsekakor brez 
primere. Za omenjeno tekmo sta bila delegirana odnika iz Ljubljane, 
vendar sta se na igrišču pojavila Hvasti iz bližnje; a Kranja in domačin 
Kramar. vt 
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Tudi gobji golaž črtajte z jedilnika, tovariš šef! 

Veste, tako si je zaželel pečenega kostanja 

Ah se ti splača pobirati kostanj. Jura? 
Splača, splača, saj gre za izvoz na konvertibilno področje. 

— Saj ta človek je z n o r e l . . . 
— Ne, le v njegovem vikendu mošt vre! 

Ko bi vi jagri bili tako korajžni pri streljanju na divje svinje kot ste na 
mačke, bi pridelali več koruze. 

ARAT = grški didaktični pesnik 
aleksandrijske dobe 

CAN = mera za mleko v ZDA 
(37,85 I) 

CROP = na kratko ostriženi lasje 
(angl.) 

IZOBARA = na zemljevidu črta, ki 
veže vse kraje z enakim zračnim 
tlakom 

KALMAN = priljubljen madžarski 
operetni skladatelj Imre, »Grofica 
Marica«, »Kneginjačardaša«, »Baja-
dera«) 

LARAMIE = mesto v ameriški 
državi Wyoming, znano po snema-
nju vvesternov 

MUNGO = majhna indijska zver, 
največji pokončevalec kač, tudi 
kober, ihnevmon; živi tudi na neka-
terih otokih južne Dalmacije 

OOLIT = apnenec, sestavljen iz 
majhnih, ikram p<xlobnih zrnc, 
ikravec 

RADIKA = reka v Makedoniji, desni 
pritok Črnega Drima (dolga 
52 km) 

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽAN-
KE 

VODORAVNO: Ortes, realka, 
0'brien, igrišče, trama, Boč, Bra-
dač, PK, Aneurin, Ferber, I, terako-
ta juta, vrat, trgatev, Časi, Tova, 
Azijska, idila, AC, eč, noneti, Iza, 
ata, Er, lan. 
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DESTRNIK 

Uspela akcija zbiranja 
živil za šolsko kuhinjo 

v o s n o v n i šoli b r a t j e Reš v Des t rn iku je že več le tna t r a d i c i j a , d a v 
jeseni učenci z b i r a j o pri k r a j a n i h p o l j s k e p r ide lke za šo l sko m l e č n o 
k u h i n j o . T o a k c i j o so u s p e š n o izvedli tudi v p o n e d e l j e k 19. o k t o b r a v 
o rgan izac i j i sveta s taršev pri t a m k a j š n j i o s n o v n i Soli. P r e d s e d n i k sveta 
F r a n c K r a m b e r g e r n a m je o p o t e k u poveda l : 

, , T u d i l e to šn j a a k c i j a n a m j e uspe la . N a š a KS obsega k a r 16 vasi in od 
p o v s o d so naši učenci vozili d a r o v a n e p r ide lke . T a k o s m o zbra l i n a d 
3 .000 kg k r o m p i r j a , 81 kg čebule , 80 kg ze l ja in 26 kg f ižo la . Učenc i so 
pr ipe l ja l i tud i n e k a j j a b o l k , k o r e n č k a , pe t r š i l j a in česna , v e n d a r tega 
n i s m o tehtal i . 

V akc i j i z b i r a n j a je poleg č l anov sveta s taršev in v o d s t v a šole 
sode lova lo 105 učencev , od 295, ko l iko r j i h je n a naš i šoli . 

P r a v g o t o v o ve l j a p o h v a l a vsem, ki so sode lova l i v akc i j i . T a k o 
k r a j a n o m , k i so z r a z u m e v a n j e m pr is topi l i k akc i j i in pr ispeval i svoj delež, 
kot vsem os ta l im , ki so p r ide lke zbira l i . T a k o s m o vsi s k u p a j pr ispeval i , 
da b o d o naši učenci jedli cene je . T o p a je kor i s t ce lo tn i naši d ružb i in 
p r e p r i č a n sem, da se b o d o naši k r a j a n i t ud i v p r i h o d n j e odzval i t a k š n i m 
in p o d o b n i m a k c i j a m . " 

M . O z m e c 

Učenci so s samokoln icami vozili od hiše d o hiše in zbirali živila. 

KB MARIBOR - PE PTUJ 

Kritično stanje likvidnosti 
Poslovni odbor kreditne banke Maribor — PE v Ptuiu le na seii v Dreteklem 

tednu pcxirobno obravnaval stanje na področju likvidnosti in pri tem ugotovil da 
se likvidnost tudi v mesecu oktobru ne izboljšuje. V mesecu septembru je stopnja 
likvidnosti dosegla 0.01. kar je najnižji nivo dosežen v tem letu. Za likvidnost v 
mesecu septembru je značilno nizko poprečno stanje na žiro računu, visoko 
uporabljen rezevni sklad, maksimalna možnost koriščenja likvidnostnega kredita 
pri Narodni banki in visoko najeti likvidnostni krediti pri združeni banki. 
Pričakovati pa je. da se bo z najnovejšim ukrepom Narodne banke (znižanjem 
obvezne rezerve za i odstotek), stanje likvidnosti le izboljšalo. Poslovna enota je 
članice banke s posebnim dopisom seznanila s temi problemi ter jim obenem 
posredovala določene smernice za nadaljnjo delo. 

V nadaljevanju je obravnaval poročilo o izkoriščenosu investicijskih kredi-
tov. Za nove naložbe je v tem letu namenjenih 88 milijonov dinarjev (vštete tudi 
obveznosti prenešene iz preteklega leta). Odbor je obravnaval tudi poročila o 
delu komisij za dovoljevanje kreditov občanom v obdobju deveuh mesecev leta. 
V tem obdobju je bilo skupaj odobrenih 1512 kreditog v vrednosti 33,998,400 
dinarjev. Poročilo ugotavlja, da potrošniško kreditiranje stagnira, razen kreditov 
na podlagi prodaje deviz. Letos je poslovna enota odborila 200 takih kreditov. 
Komisija za dovoljevanje stanovanjskih kreditov je v obdobju devetih mesecev 
leta odobrila kredite 537 občanom in O Z D v 41 primerih. Nov pravilnik o 
stanovanjskem kreditiranju pa bo gotovo spodbudil nove občane za varčevanje. 

MG 

NOVEMBER - MESEC BOJA PROTI 
ALKOHOLIZMU 

Sprejet predlog raziskave 
v zadnjih letih je aktivnost koordinacijskega odbora za boj proti alkoholiz-

mu pri predsedstvu občinske konference SZDL v glavnem usmerjena v zagota-' 
vljanje podatkov o alkoholizmu v občini Ptuj. Alkoholizem kot tretja zasvojenost 
sveta je v občini močno prisoten, vendar še vedno zatiskamo oči in skrivamo 
njegove posledice. Koordinacijski odbor ugotavlja, da je v svojih prizadevanjih 
za omilitev oziroma preprečevanje alkoholizma preveč osamljen. Glede na 
sprejem raziskave, ki ima obliko vprašalnika in ga bo izpolnjevalo 11 večjih 
ptujskih delovnih organizacij, pa upravičeno pričakuje aktivnost ostalih dejavni-
kov v občini. Podatki iz vprašalnika bodo dopolnjeni še s podatki obravnave 
alkoholizma v okviru sindikata, bolnišnice Ormož, postaje milice, socialnega 
skrbstva in sodišča za prekrške. Vsi skupaj pa bodo nakazali določeno celoto, ki 
bo podlaga za sprejem občinskih aktivnosti v boju proti alkoholizmu. S spreje-
mom tega programa se bodo tudi »bremena« boja sorazmerno porazdelilo med 
vse odgovorne družbene dejavnike. 

Koordinacijski odbor je razpravljal tudi o aktivnosti v mesecu novembru, ki 
je mesec boja proti alkoholozmu. Predlagal je. da bi v vseh okoljih, še posebej pa 
v šolah in DO ter KS pripravili pr&davanja o alkoholizmu. Pridružil bi se naj tudi 
sindikat, interna glasila in Radio-Tednik, slednji bi naj objavili več sestavkov na 
to temo. 

Odbor je tudi zahteval, da terapevtska skupnost čimprej pripravi poročilo o 
svojem delu, saj naloge o sklicu skupščine za mesec november 1980 še ni uresniči-
la. MG 



Letošnji teden varstva pred 
fK)žari poteka od 19. do 25. 
oktobra p<.>d geslom »Varnost 
pred fX)žarom naša vsakdanja 
skrb.« Gasilska društva ptujske 
občine bodo v tem tednu svojo 
aktivnost še podvojila. O tem, 
kako so si zastavili aktivnosti pri 
občinski gasilski zvezi v Ptuju, 
nam je poveljnik zveze ing. Ciril 
Murko povedal: 

»Mislim, da je stalna naloga 
gasilcev skrbeti za varstvo pred 
požari. V tem tednu pa je naša 
naloga predvsem spomniti obča-
ne na nepravilnosti in pomanj-
kljivosti v vsakdanjem okolju, ki 
so največkrat vzroki za nastanek 
požarov. 

Pri občinski gasilski zvezi v 
Ptuju smo si aktivnosti ob tednu 
varstva pred požarom zastavili že 
marca. V tem tednu bodo poteka-
le v glavnem aktivnosti, ki jih v 

teku leta še nismo opravili. Neka-
teri gasilski centri pa so svojo 
nalogo že opravili. 

Naša občinska gasilska zveza 
šteje sedaj 62 gasilskih društev, 
od tega je 5 industrijskih. V vseh 

društvih je okoli 6.000 članov. 
Naloga gasilcev je, da v svojih 
društvih najprej opravijo preven-
tivne preglede, ki jih bodo opra-
vili tudi pri občanih. 

Po osnovnih šolah bodo pionir-
ji pisali naloge na temo varstva 
pred požari, kajti začeti je treba 
pri najmlajših. Najboljše naloge 
bomo nagradili. Naj omenim še 
posvetovanje za vse višje gasilske 
častnike in operativni kader, ki 
bo v četrtek 29. oktobra v Ptuju. 
V petek 30. oktobra pa bomo 
izvedli še gasilsko .vajo na papir-
ju' . 

Naj ob koncu še enkrat opozo-
rimo občane, da imajo sedaj 
priložnost odstraniti vse napake 
na instalacijah, tokovodnikih, 
dminih tuljavah in povsod tam, 
kjer obstaja možnost, da iz naj-
manjše iskre izbruhne požar.« Preiskus usposobljenosti (foto: M. Ozmec) 

PRED SEJO O KULTURI 
Skupna seja OK SZDL in 

komiteja OK ZKS Ptuj o kulturi 
kot sestavnem delu življenja bi 
naj bila predvidoma 26. oktobra. 

Da bi na seji kar se da plodno in 
ustvarjalno obravnavali to po-
membno področje, je posebna 
delovna skupina pripravila naj-
prej teze za široko razpravo v 
združenem delu in krajevnih 
skupnostih. Razpravo so, razen v 
večjih OZD. ki se posveta niso 
udeležile, dobro izpeljali in goto-
vo dobili dovolj predlogov za 
oblikovanje gradiva o katerem bo 
beseda na skupni seji. 

Široko zastavljena razprava pa 
je pokazala, da seja vsebinsko ni 
najbolje zastavljena. Področje 
kulture je tako široko in tako 
prepleteno z našim vsakdanjim 
delom in življenjem, da je težko 
obravnavati to področje celovito 
ne da bi ob tem izpustili po-
rnembna vprašanja. Najbrž bi 
bilo mnogo bolje, ko bi se delo-
vna skupina odločila obravnavati 
eno od področij delovanja v 
kulturi. Problemov je na vseh 
preveč in denarja premalo, da bi 
jih lahko zadovoljivo reševali, 
kljub dobro zastavljenim progra-
mom, sprejetim stališčem in skle-
pom. 

Lahko bi se na primer 
odločili za temeljito razpravo o 
varovanju kulturne in naravne 
dediščine, o ljubiteljski kulturi, o 
problemih izvajalskih organizacij 
združenega dela. o uresničevanju 
svobodne menjave dela v kulturi 
in v zvezi s tem o predlogih, za 
sestavo'zborov skupščine kultur-
ne skupnosti, o kulturnih in 
drugih manifestacijah v občini, ki 
jih je treba spraviti pod skupno 

organizacijsko streho in tako 
dalje. Vsako od navedenih po-
dročij kulturnega ustvarjanja in 
poustvarjanja je toliko celovito in 
polno nerešenih vprašanj, da bi 
zahtevalo poglobljeno razpravo 
in iskanje kar se da učinkovitih 
napotkov za nadaljnje delo. To je 
pokazala tudi razprava pred sejo, 
ko so predstavniki iz krajevnih 
skupnosti namenili pozornost 
predvsem ljubiteljski dejavnosti, 
predstavniki šolstva umetnostni 
vzgoji in kulturnim prireditvam, 
predstavniki izvajalskih OZD pa 
svojim problemom. 

Teze za že izvedeno razpravo, 
ki jim j e OK SZDL priložila tudi 
sklepe kt^miteja OK ZKS iz leta 
1976, so opisno povzele vsa 
omenjena področja v kulturi. 

Vendar trditve. . ppstavljene v 
tezah, niso podkrepljene s kon-
kretnimi podatki. Ob tem naj 
omenimo, da je komite OK ZKS 
Ptuj namenil problemom na 
področju kulture pozornost tudi 
na seji. k i j e bila 19. junija 1979. 

Takrat sprejeti sklepi se nanašajo 
predvsem na delo izvajalcev na 
področju kulture, na uresničeva-
nje svobodne menjave dela, ljubi-
teljske dejavnosti itd. V marsičem 
gre za aktualizirane sklepe iz 
podobne seje v letu 1976, pa 
vendar je med njimi nekaj takih, 
ki jih v letu 1967 niso sprejeli. 

Morda bi bilo pr^v. da bi pred--
omenjeno skupno sejo osvežili 
spomin nanje. Predvsem na skle-
pe, ki govore o varstvu kulturne 
dediščine in na sklepe, ki govore 
o knjižnični dejavnosti. 

N. Dobljekar 

KS SPUHLJA 

POGLOBLJENO 
O PROBLEMIH 

v krajevni skupnosti Spuhlja so minulo nedeljo sklicali problem-
sko konferenco z namenom širše in poglobljene razprave o problemih 
v krajevni skupnosti, ki so življensTcega pomena za skupnost. Med 
največje probleme skupnosti spadajo: problem podtalnice, gramoznica 
z odlagališčem smeti, betonski proti oKlopniJarek, neurejeni obcestni 
jarki v naselju Koče. izgradnja trgovine^ igrišča in podobno. Večkrat je 
bilo na konferenci poudarjeno, da je problem podtalnice prerasel v 
politični problem in da ga sami krajani ne morejo sanirati. Zato 
postavljajo odločno zahtevo investitorju — DEM, da zadevo sanira. 

Problemska konferenca pa je bila obenem priložnost, da se 
ugotovi.aktivnost ali neaktivnost določenih struktur v krajevni skupno-
sti. Mladi so kritično ugotavljali, da ne delajo najboljše in da tudi ne 
najdejo poti za boljše sodelovanje z ostalimi družbenimi dejavniki in 
društvi. Se najbolj se zapleta okrog gradnje igrišča. Sepa tudi delo 
delegacij, raste pa tudi nezaupanje v organe krajevne samouprave. 
Verjetno se mladina zgleduje po starejših,Ici tudi niso pretirano aktiv-
ni. Da so določene naloge ostale nerealizirane, gre pripisati tudi 
neaktivnosti tistih, ki bi naloge morali izpeljati. ProHemska konferen-
ca je nakazala tudi problem skupnega družbenega prostora. 

Udeleženci konference so govorili tudi o pripravah na bližnji 
referendum za izgradnjo šolskega prostora v občini Ptuj, o katerem pa 
bo širša razprava na novembrskem zboru krajanov. 

MG 

Osmi udarniški dan 
brigadirjev veteranov 

Člani kluba brigadirjev Franc Belšak-Tone so letos zares aktivni, 
saj so v soboto 17. oktobra uspešno izvedli že svoj osmi udarniški dan. 
Takrat so pomagali pri obiranju grozdja na Gorci pri Podlehniku. Cez 
dvajset se jih je zbralo in delali so d a j e kaj! Sicer pa jih čaka do konca 
leta še precej aktivnosti. Ob Dnevu republike bodo razvili svoj prapor 
in proglasili prve udarnike. 

OM 

Ob zaključku udarnSkega dne še spominski posnetek (foto: JOS) 

Teden od 12. do vključno 19. oktobra je na ožjem območju postaje 
milice Ptuj in oddelkov minil razmeroma mirno, saj so miličniki posredo-
vali le v dveh prometnih nesrečah. V eni težji in eni lažji. Vzroka sta bila 
predvsem neprimerna hitrost in pretesno prehitevanje. Materialna škoda 
na vozilih znaša okoli 55.000 din. Če upoštevamo še prometno nesrečo na 
magistralni cesti Hajdina — Macelj. je skupna škoda kar 555.000 
dinarjev, dve osebi pa sta bili huje in dve lažje poškodovani. 

ZAPELJAL PREK POLNE ČRTE 
Do hude prometne nesreče je prišlo minuli četrtek na magistralni 

cesti na nadvozu prek železniške proge. Grški državljan Dimitrios 
t*arastatidis j e z osebnim avtomobilom vozil proti Podlehniku. Nena-
doma je zavozil prek dvojne neprekinjene črte in trčil v zadnje kolo 
priklopnika, ki g a j e vozil Peter Hodak iz Slunja, nato p a j e čelno trčil v 
osebni avtomobil, ki ga je iz nasprotrfe smeri vozil Vjekoslav Grgič iz 
Zagreba. -V nesreči sta bila hudo poškodovana grški državljan in 
sopotnik v Grgičevem avtomobilu Zvonimir Grgič, lažje pa voznik 
Vjekoslav Grgič. Škode na obeh vozilih so ocenili na 500.000 dinarjev. 

OM, JB 
foto: l.kotar 

Slike: Posledice silovitega trčenja na magistralni cesti 

Najstarejša Ptujčanka Marija Hrženjak je v nedeljo 18. oktoK 
proslavila svoj 103. rojstni dan. Dan pred visokim življenjskim jubii*̂ ^ 
jem, v soboto zvečer, s o j o v sobi 119 v ptujskem domu upokojenJ" 
obiskali predstavniki KS Boris Ziherl, socialnega skrbstva, rdeče^ 
križa, skupnih služb krajevnih skupnosti mesta Ptuja in SO Pi^^ 

Najstarejši občanki so čestitali in ji izročili šopke ter darilo. Za tem so 
se z njo zadržali v prisrčnem pogovoru. Še vedno nasmejana in vedra 
Marija se je potožila, da je noge več ne držijo, pa tudi brati ne more 
več, čeprav ji je pred letom dni ptujski optik Leo Pire podaril nova 
očala. Svoji najstarejši varovanki so v domu upokojencev pripravili za 
rojstni dan veliko torto.Čestitkam najstarejši Ptujčanki se pridružuje 
tudi naše uredništvo. 

Najstarejša Ptujčanka Marija Hrženjak s svojimi gosti ob 103. roi« 
nem dnevu (foto: JOS) * 

Danes skupščina 
komunalne skupnosti 

Za današnjo sejo skupščine je pripravljenih več točk dnevnega 
reda, med katerimi omenimo srednjeročni plan samoupravne komu-
nalne skupnosti občine Ptuj v srednjeročnem obdobju 1981-85. Glavne 
aktivnosti skupnosti v tem obdobju bodo usmerjene na področju 
razvoja, vzdrževanja in obnavljanja vodovodnih objektov in naprav 
kanalskih objektov in naprav, ter urejanje, gospodarjenje in oddajanje 
stavbnih zemljišč. Prvenstveno pa bo skupnost skrbela za razvoj 
vodovodnih zmogljivosti, upoštevaje da je zdrava pitna voda eden od 
temeljnih dejavnikov za zdravje delovnih ljudi in občanov. Skladno s 
tem bo razvoj vodovodnega omrežja usmeijen na manj razvita območ-
ja občine in sicer v Haloze in Slovenske gorice. 

Včeraj je zasedala tudi skupščina samoupravne enote za upravlja-
nje in razpolaganje s stavbnim zemljiščem pri samoupravni komunalni 
skupnosti. Na dnevnem redu je imela med drugim oceno dela,enote 
med dvema skupščinama, s posebnim poudarkom na problematiki 
komunalnega urejanja in oddajanja parcel za individualno gradnjo. V 
nadaljevanju pa je odločala o sprejemu srednjeročnega plana enote za 
obdobje 1981-85 in o rebalansu programa komunalnega urejanja 
stavbnih zemljišč v občini Ptuj za letos. MG 

RODILE SO: 
Nada Lesničar, Pušenci 28 — 

deklico; Branka Luci, Jastrebci 15 
— dečka; Silva Erjavec, Turški vrh 
34 — dečka; Zdenka Slejko, 
Kvedrova 2 — dečka; Jožica Ra-
daš, Murkova 7 — Igora; Terezija 
Petrovič, Turški vrh 30 — Natašo; 
Marta Rizman, Drakšl 20 — dekli-' 
co; Stanislava Cintauer, Kajuhova 
1 — dečka; Frančiška Bratuša, 
Korenjak 3 — dečka; Stanislava 
Bombek, Litmerk 20 — deklico; 
Zdenka Lesjak, Mestni vrh 75 — 
dečka; Marija Ribič, Novinci 4 
— dečka; Jožica Muršič, Podvinci 
31 — deklico; Cilka Špindler, 
Ormož, Kolodvorska 2 — deklico; 
Neža Ferš, Bezjakova 10 — dečka; 
Antonija Zmauc, Zagorci n. h. — 
Danijela; Darinka Postružnik, 
Zavčeva 1 — Matjaža; -Nada 
Cernezel, Koresova 5 — dečka; 
Marija Zadravec, Rjavci 20 — 
Mojco; Marija Stater, Aškerčeva 
10 — deklico; Marija Bezjak, 
Podgorci 133 — Dušana; Irena 
Kovačič, Reševa 22 — Ines; Irena 
Murselovič, Potrčeva 23 — 
Jasminko; Zdenka Zamuda, Spo-
lenjakova 23 — Katjo; Kristina 
Pšajd Ciril-Metodov dr. ^7 — 
deklico;. 

POROKE: 
Rajko Ferenčak, Velenje, Veljka 

Vlahoviča 42 in Branka Rep, 
Šoštanj, H. šercerja 8; Franc Ka-
ro, Cirkulane 21 in Angela Cerni-
vec, Stojnci 118; Miroslav Zajšek, 

Stanošina 6 in Jožefa Vidovič, Do-
lena 27; Ivan Milošič, Brezovec 4 
in Ana Lozinšek, brezovec 4; Ivan 
Kiseljak, Gerečja vas 101 in Ema 
Turnšek, Gerečja vas 41; Marjan 
Emeršič," Barislovci 24 in Marjeta 
Šibila, Tržeč 6; Ratko Matjašič, 
Gorišnica 156 in Cecilija Horvat, 
Moškanjci 35; Dušan Rotvajn, 
Janežovski vrh 46 in Danica 
Hameršak, Janežovski vrh 49; 
Marjan Mohorko, Jurovci 7 in 
Dragica Svenšek, Jurovci 14;. 

UMRLI SO: Marija Bedenik, 
Kupčinjin vrh 37, roj. 1909, umrla 
11. oktobra 1981; Blaž Kmetec, 
Dravinjski vrh 49, roj. 1917, umrl 
13. oktobra 1981; Neža Rajh, 
Ivanjkovci 62, roj. 1896, umrla 13. 
oktobra 1981; Jakob Kamenšek, 
Stoperce 20, roj. 1898, umd 13. 
oktobra 1981; Alojz Esih, Apače 
60, roj. 1906, umd 14. oktobra 
1981; Franc Furek, Slovenja vas 
40, roj. 1935, umrl 16. oktobra 
1981; Roza Tement, Zabovci 46, 
roj. 1904, umrla 18. oktobra 1981; 
Roza Kolman, Slivnica 54/d, roj. 
1894, umrla 18. oktobra 1981; Ro-
za Pulko, Mariborska 56, roj. 
1918, umrla 17. oktobra 1981. 

izdaja zavod za časopisno in 
radijsko dejavnost RADIO-
TEDNIK 62250 Ptuj, Vošnja-
kova 5, poštni predal 99. Ureja 
uredniški kolegij, ki ga sestav-
ljajo vsi novinarji zavoda, direk-
tor in glavni urednik FRANC 
LAČEN, odgovorni urednik 
FRANC FIDERŠEK, tehnični 
urednik ŠTEFAN PUSNIK, 
Uredništvo in uprava Radio-
Tednik, telefon (062) 771-261 In 
771-226. Celoletna naročnina 
znaša 300 dinarjev, za tujino 
550 dinarjev. Žiro račun SDK 
Ptuj 52400-603-31023. Tiska 
ČGP Večer Maribor. Na podlagi 
zakona o obdavčevanju proiz-
vodov in storitev v prometu je 
TEDNIK uvrščen med proiz-
vode, za katere se ne plačuje 
temeljni davek od prometa proiz-
vodov. 


